
Különleges új játszótér épül a 
Rottenbiller parkban a régi he-
lyett a Szerencsejáték Zrt. prog-
ramja keretében. Olyan új esz-
közök kapnak itt helyet, amelyet 
ép és fogyatékossággal élő gye-
rekek egyaránt használhatnak 
majd.    7. oldal7. oldal

Nem csak bürokrácia a négylábú 
kedvenceink országos nyilván-
tartása, érdemes minden gaz-
dinak részt vennie benne. Hogy 
miért, ezt jártuk körül. Fontos 
tudni, hogy járványhelyzetben 
kiemelt szerepe lehet a napra-
kész nyilvántartás-
nak.    9. oldal9. oldal

Átadták az Év kőbányai sportolója díjakatÁtadták az Év kőbányai sportolója díjakat 16. oldal16. oldal

Újra itt az 
ebösszeírás Út- és járdafelújítások, a Királydomb csapadékvíz-elvezetésének fejlesztése, intézmé-

nyek karbantartása – néhány a Kőbányai Önkormányzat idei költségvetésében hang-
súlyosan szereplő sorok közül. A beruházások mellett a szociális háló kiszélesítésére 
is jut forrás, a polgárőrök pedig járművásárlásra kaptak pluszkeretet az éves rendes 
támogatáson felül.    2, 4. oldal2, 4. oldal

Téltemetéstől Téltemetéstől 
a szerelmesek a szerelmesek 
napjáignapjáig
Mára már kerületszerte nyílnak az utak mentén a tavasz új kerü-
leti hírnökei, a mintegy 20 ezer idén elültetett tulipán. Látható-
an sikeres volt a hangos kereplős télűzés Kőbányán, a farsan-
gi időszak végén. A szerelmesek napjára is különleges prog-
rammal készült a Kőrösi Kulturális Központ, a KÖSZI-ben 
rendhagyó PikNik Mozira várták a párokat.    1212––13. oldal13. oldal

Szabó-Nagy Bernadett hadnagy gyerekeket „szolgál és véd” immár 
három éve. Két gyermek édesanyja, így szívesen és önként vállalta 
a feladatot. A hétköznapokról beszélgettünk vele.    6. oldal6. oldal

Lezárult Lezárult 
a közösségi a közösségi 
tervezéstervezés

Elfogadták Elfogadták 
a kerület a kerület 
költségvetésétköltségvetését

Kőbányai hadnagy
az Év iskolarendőre

A jelzéstől a segítségig

Befogadó Befogadó 
játszótér épüljátszótér épül

HírekHírek

A Kőbányai Önkormányzat ingyenes közéleti havilapja

HAVILAP
XXXIV/3. szám 
2024. március

Kőbányai

Éves tapasztalatcserére, tanácskozásra gyűltek össze ismét a 
kőbányai gyermekvédelemben dolgozó szakemberek, a jel-

zőrendszer tagjai, az óvodai pedagógustól a rend-
őrségig. A gyermekvédelem témaköre a kép-

viselő-testületi ülésen is téma volt, a kép-
viselők egyhangúlag fogadták el a kap-

csolódó állásfoglalást.   7. oldal7. oldal

Értékőrző újítás – röviden talán így foglalható ösz-
sze legegyszerűbben, hogy mire jutottak Gyárdűlő 

lakói a Kékvirág park közösségi tervezése során. Ké-
szülnek a felújítás végleges tervei, elmondjuk a részle-

teket.   4. oldal4. oldal

Fejlődés, 
szolidaritás, 
értékőrzés
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Órában és kilométerben is töb-
bet tettek a helyi polgárőrök Kő-
bánya közbiztonságáért 2023-
ban, mint az előző esztendőben. 
Tavaly 3477 szolgálati órát tel-
jesítettek, míg 2022-ben 3038-
at, a többlet durván 15% (az ösz-
szesítésben az adminisztráció-
val töltött órák nincsenek ben-
ne). Ha a jellemzően járőrözés-
sel megtett kilométereket ha-
sonlítjuk össze, a növekmény 
már harmadával nagyobb. Ta-
valyelőtt 7776 kilométert gu-
rultak a városban, míg tavaly 
10 576-ot. Javult a teljesítmé-
nyük a marketingben is, amely 
szintén „láthatósági mellény”, 
csak az online térben. Kálmán 
László, az Egyesület elnöke a 
polgárőrök 2023-as beszámoló-
jának ismertetésekor elmondta 
a képviselő-testület tagjainak, 
hogy nemcsak az utcán kell „fel-
ismerhetőnek lenniük”, hanem 
a közösségi médiában is, amely 
sokak számára elsődleges hír-

forrás. Idén ezért online tobor-
zókampányt indítanak, mellet-
te pedig a kiberbűnözéssel ösz-
szefüggésben a mesterséges in-
telligencia kockázataira hívják 
fel a figyelmet.

A fiatalokat igyekeznek az is-
kolákban is megszólítani, ezért 
újabb oktatási intézmények-
kel keresik az együttműködést. 
Jelenleg öt iskolával van meg-
állapodásuk, amelyek révén a 
középiskolások az 50 órás kö-
telező közösségi szolgálatot a 
Kőbányai Polgárőr Egyesület 
munkáját segítve is teljesíthe-
tik.

A  polgárőröknek az egyéni 
védőfelszerelésre nincs pana-
szuk, az eddigi önkormányza-
ti támogatásokból telt vágás- és 
szúrásálló kesztyűk, mellények 
beszerzésére, az autóparkjuk 
azonban elöregedett. Ezen javít 
majd az a 6,8 millió forint, ame-
lyet célzottan járművásárlásra 
kapnak az önkormányzattól a 

4,5 millió forin-
tos „éves ren-
des” költségve-
tési támogatá-
son felül. Mus-
tó Géza Zoltán 
közrendért és 
közbiztonsá-
gért felelős al-
polgármester 
kiemelte, hogy 
a járművásárlásra szánt több-
lettámogatásra az önkormány-

zat illetékes döntéshozói egy-
hangúlag, pártállástól függet-

lenül mondtak igent. A po-
litikus méltatta a polgár-
őröket, akik szavai szerint 
„egy énközpontú világban 

hirdetik az önkéntes munka 
fontosságát”. 

Elfogadta a képviselő-testület az idei költségvetéstElfogadta a képviselő-testület az idei költségvetést

Szélesebb szociális háló
A nyugdíj, illetve a minimálbérek emelé-
séhez igazította a képviselő-testület a szo-
ciális ellátások jogosultsági jövedelemha-
tárait. Egyedülállók esetében a juttatá-
sok túlnyomó többsége havi 190 ezer fo-
rintos jövedelemig igényelhető. Temetési 
hozzájárulást, tűzifa-támogatást, továb-

bá egészségügyi hozzájárulást azonban 
olyan nyugdíjasok is kérhetnek, akiknek 
a havi járandóságuk nem haladja meg a 
200, a 210, illetve a 225 ezer forintot. Csa-
ládban élők számára jellemzően havi 170 
ezer forintnál húzták meg az egy főre eső 
jövedelemhatárt, de az egészségügyi hoz-

zájárulás, illetve a tűzifa-támogatás pla-
fonja az ő esetükben is magasabb, azaz 
ezt a két juttatást olyanok is kérelmezhe-
tik, akik egyébként az önkormányzat ál-
tal nyújtott többi szociális ellátásra nem 
jogosultak.

A képviselő-testület 2022 őszén nyúlt 

utoljára hozzá a jövedelemhatárokhoz, 
azóta a nyugdíjak és a minimálbérek is 
többször emelkedtek, aminek következ-
tében önhibájukon kívül „estek ki” olya-
nok a szociális hálóból, akik életkörülmé-
nyeik alapján változatlanul rászorulnak 
az önkormányzat segítségére. 

Járművásárlási támogatás a Kőbányai Polgárőr Egyesületnek

Kedves Kőbányaiak!
Cselekvő hazaszeretet! Erről beszéltem a nem-

zeti ünnepünk előestéjén megrendezett fák-
lyás felvonulás után. Mert a márciusi ifjak, 
a Nemzeti dal generációról generációra en-
nek fontosságát adja át. Hogy sodródás he-
lyett cselekedjünk, vállaljunk felelősséget 

úgy saját, mint közösségünk jelenéért, jövő-
jéért, egy szóval sorsáért. Cselekvő hazasze-

retet vezérli mindazokat, akik önként tesznek 
másokért, legyen szó akár nyugdíjas klubok veze-

téséről, vagy más közösségi tevékenységről. 
De benne van ez azok munkájában is, akik nap mint nap azon dol-

goznak, hogy színvonalas ellátásokhoz jussanak gyerekeink. Ott van 
gyermekvédelmi szakembereink, a jelzőrendszer minden tagja mun-
kájában és ott van az idén az Év iskolarendőrévé választott kőbányai 
hadnagyunk tevékenységében is. Ott van a Kőbánya Sportolója díja-
zottjaink eredményében is, akik közül a napokban hárman is olim-
piai kvótát szereztek. Teljes szívvel szurkolhatunk majd nekik, hogy 
Párizsban sikert érjenek el.

Büszkék lehetünk arra is, hogy zöld fejlesztéseinket Klímabarát 
Díjjal ismerték el. Ugyanakkor ez mércét is jelent számunkra a jövő-
re nézve tervezésben és kivitelezésben egyaránt. Számos beruházá-
sunk indul el vagy folytatódik idén. Folytatjuk a Királydomb csapa-
dékvíz elvezetésének fejlesztését, kerületi út- és járdafelújításokra 
is bőven szabtunk keretet. A Kőbányán immár hagyományosan egy-
hangúlag elfogadott költségvetés a szolidaritást is szolgálja, hisz töb-
bek által hozzáférhetővé tettük kerületi szociális ellátásaink körét. 

És vannak beruházások, amelyekkel a finisbe értünk, hamarosan 
mindannyian birtokba vehetjük a Sportliget játszóterére és strand-
jára érkezőket egyaránt kiszolgáló új létesítményt és felavathatjuk 
az Óhegy park új multifunkciós sportpályáit. Öröm, hogy a Gyerme-
kek Átmeneti Otthona is megújult, intézményeink karbantartása 
azonban nem ért véget ezzel, óvodáinkban is folytatjuk a korszerű-
sítéseket. A Szerencsejáték Zrt-vel együttműködve pedig a Rotten-
biller parkban épül olyan új, befogadó játszótér, ahol nemcsak az ép, 
de a fogyatékossággal élő, mozgáskorlátozott gyermekek is bizton-
ságosan kikapcsolódhatnak.

A POLGÁRMESTER LEVELE

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

Arató Gergely
országgyűlési képviselő

Aktualitásainkról a www.facebook.com/kovacsrobertpolgarmester 
oldalon is olvashatnak!

Kedves Barátaim!
Az elmúlt időszak legnagyobb felháborodást 

kiváltó eseménye a pedofilsegítő igazgató-
helyettes kegyelmi botránya volt. Nem vé-
letlenül: a gyermekek bántalmazása, az el-
lenük elkövetett bűncselekmények és a ve-
lük szemben elkövetett visszaélések min-

den jóérzésű embert felháborítanak.
Az ügy körüli hullámok nem csitulnak. Na-

gyon helyesen! Nem lehet tiszavirág-életű az ér-
deklődés, a felelősségre vonás iránti igény és az áldozatok iránti 
együttérzés.

Az eset azonban nem egyedülálló. A probléma, aminek következté-
ben ilyen bántalmazás ekkora számban előfordulhat, rendszerszin-
tű. Nem az az elsődleges – bár valóban nagyon fontos – kérdés, hogy 
kiket kell ebben az ügyben elítélni, hanem az, miért vannak ekkora 
veszélyben Magyarországon a hivatásos segítőkre bízott gyerekek.

A hierarchia alján helyezkednek el a szakemberek, akik szívvel-lé-
lekkel dolgoznak azért, hogy a gyerekek élete szebb legyen.

Ők azok, akik vérlázítóan keveset keresnek. Ők azok, akik látásól 
vakulásig dolgoznak. Ők azok, akik a végletekig ki vannak szolgáltat-
va az uram-bátyám világban fölöttük állóknak, ők azok, akikre nem 
hallgatnak a „nagyurak”. 

A piramis legalján pedig ott vannak a gyerekek – holott nekik kéne 
a csúcsán lenniük. Mert róluk kéne hogy szóljon ez az egész.

Nem hagyhatjuk abba, nem hallgathatunk. Nem hagyhatjuk ma-
gukra ezeket a gyerekeket, amikor tőlünk, felnőttektől függ a sorsuk. 
Hatalmas a felelősségünk, hogy ne legyen több súlyos visszaélés.

Persze nem megy minden egyik napról a másikra. De ha a ma tény-
leges döntéshozói közt egyre többeknek megszólal a lelkiismerete, 
ha valóban bevonják a változtatások kidolgozásába a szakembereket 
és a jó szándékú, politikailag „másként gondolkodókat”, akkor van 
esély. Másképp a gyávaság és a gőg tort ül a gyermekvédelem felett.

Lehet-e bármely eszme, politikai hovatartozás vagy világnézet 
fontosabb a gyermekeinknél?

Az én válaszom egyértelműen NEM.

KŐBÁNYAI ÜGYEK A PARLAMENTBEN

Ünnepi gyereksokadalom a Helytörténetiben

Néhol még a száraz levél zör-
gött az ágakon, a kőbányai mú-
zeumkert másik szegletében 
ugyanakkor már a zsenge lom-
bozat mutatkozott. A nemzeti 
színek „versenyét” egyértelmű-
en a zöld nyerte ezen a napon. 
Mindezekhez társult a meleget 
sugárzó verőfény, amely a tör-
téneti leírások szerint nem ép-
pen a forradalmi napokat idé-
ző időjárás, de ezt senki sem 
bánta. A Helytörténeti Gyűjte-
mény udvara március 15-én a 
gyerekeket várta. 

A teraszon a Tébláb Alapfokú 
Művészeti Iskola műsora ala-
pozta meg a hangulatot. A Bár-
sonyka, a Kacabajka és a Ku-
kucska csoportok daloltak és 
táncoltak. Népviseletük már 
önmagában is segített vissza-
idézni a majd kétszáz évvel ez-
előtti időket. Az előadás végén 
pedig egymás mögé álltak, a 
kert felé vették az irányt, és a 
civilekkel kiegészülve, tánclé-
pésben indult a „vonatozás”.

A bokrok és fák tövében ez-
után a különböző ügyességi 
pontokon folytatódott a törté-
nelmi utazás. Az egyik asztal-
nál a Kossuth-címert kellett 
kiszínezni, máshol gumiszala-
gok segítségével mozgatták az 
ágyúgolyót képviselő szivacs-
labdát A-ból B-be. A téglafal 
előtt sóval töltött zokni volt a 
fegyver: a felállított dobozokat 
ledöntve idézték meg Komá-
rom ostromát. Az órási puzzle 
kockái helyesen összerakva 
szintén a magyar címert adták 
ki. Egy szelfisarokban pedig az 
ódon fakeret mögé lépők kora-
beli kalapokat, kabátokat és ál-
bajuszt ölthettek, majd kattant 
a mobil.

Az ünnepi játszóházzal nem 
az értelemre, hanem az érzel-
mekre, élményekre tették a 
hangsúlyt a szervezők. Erről 
már Verbai Lajos, a Helytörté-
neti Gyűjtemény vezetője be-
szélt, aki azt sem bánta, hogy 
a zsenge füvet is letaposták a 

látogatók, hiszen ritka, hogy a 
kisiskolás korosztályt ekkora 
létszámban tudják becsalogat-
ni. Minta is lehet ez a fajta tör-
ténelmi játszóház, hiszen köny-
nyen, házilag elkészíthető esz-
közöket alkottak, a gyerekeket 
mégis megfogta az élmény. Ki-
fejezte az együvé tartozás él-
ményét is, ami 1848 szellemi-
ségének szerves része. Verbai 
Lajos szerint mindez egy lánc-
nak a része, a történeti mezőbe 
helyezett élmények összeadód-
nak, és később jó alapot adnak 
a tudásnak.

A játékos időutazás közben 
a teraszon folyó zenebonára is 
oda kellett figyelni. Tucatnyi 
régi magyar hangszer szólalt 
meg Gebei Bernadett és Vaskó 
Zsolt, azaz az Aranyalma Pá-
ros jóvoltából.

Pengették a kobozt és a cite-
rát, fújták a flótát, a pásztorfu-
rulyákból akár egyszerre hár-
mat is. Végül megtelt a bőrbal-
lon, és megszólalt az ősi ma-
gyar duda, amelynek kecskefe-
jet idéző koronafáján egy tükör 
űzi el a gonoszt. A dalok pedig a 
Mátyás király „dolgait” regélő 
énekektől a ’48-as nótákig ha-
ladtak. Végül mindenki együtt 
énekelte a Kossuth-nótát. 

Idén is közösen emlé-
kezett Kőbánya már-
cius 15-én. A nemze-
ti ünnep előestéjén a 
fáklyás felvonulást a 
hagyomány szerint 
a Tébláb Táncegyüt-
tes és a Dúros Zene-
kar kísérte, az emlé-
kezők ’48-as nótákat 
énekelve sétáltak át 
a Conti-kápolnától a 
nemzeti színekkel megvilágított 
Magyar Oltárhoz, ahol Kőbá-
nya polgármestere mondott ün-
nepi beszédet. D. Kovács Róbert 
Antal a Nemzeti dal sorait idéz-
ve azt hangsúlyozta, Petőfi Sán-
dor és a márciusi ifjak 176 évvel 

ezelőtt a cselek-
vő hazaszeretetről 
tettek tanúbizony-
ságot. Az 1848-as for-
radalom üzenete pedig máig 
az, hogy ha felelős cselekvéssel 
töltjük meg a mindennapokat, 

akkor dolgozzunk 
az élet bármely terü-

letén, teszünk a sorsunk, 
hazánk alakításáért is. Az ünne-
pi műsort Turek Miklós színmű-
vész Petőfi-monodrámája zárta.

Az emlékezés lángja

Szerencsés Szerencsés 
flótások flótások 
március március 
idusánidusán

Önkéntesen szolgálnak és védenek

Fejlődés, Fejlődés, 
szolidaritás, szolidaritás, 
értékőrzésértékőrzés

234 millió forint a Királydomb 
csapadékvíz-elvezetésének ki-
építésére, a Gyárdűlőn 120 mil-
lió közlekedési csomópont ki-
alakítására, 100 millió gyer-
mekfogászati rendelőre és közel 
100 millió a Sportliget járdahá-
lózatának felújítására, bővíté-
sére. És a sort hosszan folytat-
hatnánk. 2024-ben a Kőbányai 
Önkormányzat a bevételei ből 
minden negyedik forintot fej-
lesztésre költ. Csak a közterü-
letek – járdák, lépcsők, támfa-
lak, kerületi fenntartású utak – 
karbantartására több mint egy-
milliárd forintot különítettek 
el, az önkormányzati intézmé-

nyek felújítására pedig további 
830 milliót.

Az önkormányzati gazdálko-
dás ökölszabálya a 70 : 30, vagy-
is az, hogy a bevételek 70%-át a 
közszolgáltatásokat biztosí-
tó intézményrendszer (bölcső-
de, óvoda, városüzemeltetés, 
városrendészet, polgármesteri 
hivatal) működtetésére, 30%-
át pedig fejlesztésekre fordít-
ják. „Békeidőszakban” Kőbá-
nyán is ezt a zsinórmértéket al-
kalmazzák a mindenkori költ-
ségvetés tervezésekor, de a Co-
vid, majd a világjárványt kö-
vető szintén globális energia-
válság, amely az orosz–ukrán 

háborúra volt visszavezethe-
tő, a kerületben is „borította az 
ökölszabályt”. Az energiaárak 
igazán durván 2022-ben ugrot-
tak meg, a rezsiköltségek emel-
kedésének hatása azonban át-
húzódott 2023-ra, mert az ellá-
tásbiztonságot szem előtt tart-
va a Kőbányai Önkormányzat is 
egy évre előre leköti a városüze-
meltetéshez szükséges mennyi-
séget gázból, áramból, távhőből. 
Ennek következtében 2023-
ban a működési és a fejlesztési 
kiadások aránya 82 : 18-ra mó-
dosult, 2024-re innen sikerült 
korrigálni 75 : 25-re, aminek 
köszönhetően az önkormány-

zat idén több mint 10 milliárd 
forintot költhet beruházások-
ra – hangsúlyozta a költségve-
tési ügyekért felelős Radványi 
Gábor alpolgármester. Ez a 10 
milliárd forint, ahogy mondani 
szokás, „vasban, betonban, asz-
faltban” hasznosul, vagyis a ke-
rületi önkormányzat által fenn-
tartott infrastruktúrát fejlesz-
tik belőle.

Ha papíron nem is, a város-
üzemeltetés oldaláról szintén 
fejlesztési forrásnak minősül a 
humántőke, azaz a közszolgál-
tatásokat végző önkormányzati 
alkalmazottak – óvónők, sport-
szervezők, hivatalnokok, kerté-
szek – megtartására fordított 
pénz is, az az átlagosan 15%-
os mértékű illetményemelés, 
amely megőrzi a kőbányai ön-
kormányzati szférában dolgo-
zók fizetésének vásárlóértékét. 
Ezt komoly eredménynek tart-

ja Somlyódy Csaba gazdaság-
fejlesztésért felelős alpolgár-
mester, aki ezúttal is elmondta, 
hogy ha az önkormányzat nem 
garantál versenyképes fizeté-
seket, akkor dolgozói más kerü-
letekben keresik majd boldogu-
lásukat. Kiemelte, hogy a 2024-
es költségvetés kiegyensúlyo-
zott, az elkülönített tartalékból 
az előre nem látható kiadások is 
fedezhetők.

A  fontos üg yek fedezetét 
a szociális területért felelős 
Weeber Tibor alpolgármester 
szerint is tartalmazza a büdzsé. 
Mint mondta, több jut egész-
ségügyi, ápolási, tanévkezdési 
támogatásra, és nőtt az idősek 
üdültetésére fordított pénzügyi 
keret is. A  Kőbányai Önkor-
mányzat 2024. évi költségve-
tését ellenszavazat nélkül, két 
tartózkodás mellett fogadta el a 
képviselő-testület.  
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A közösségi tervezésnek vége, készül a végleges terv

Hogyan locsolják majd a növé-
nyeket, lesz-e WC, fedett bicik-
litároló, telepítenek-e térfigye-
lő kamerákat? – Megannyi kér-
dést tettek fel a Gyárdűlőn ta-
lálható Kékvirág park megújí-
tásával kapcsolatban a környé-
ken élők, miután az építészek 
bemutatták a korábbi lakossági 
javaslatok figyelembevételével 
készített koncepciótervet, vagy 
ahogy hivatalosan nevezik, a 
programtervet, amely „nincs 
kőbe vésve”, van még benne te-
hát mozgástér.

A környezet újragondolásánál 
alapelv az értékmentés, vagyis 
a meglévő előnyös elemek fej-
lesztése a kor követelményei 
és a látogatók igényei alapján. 

A Kékvirág parkban pedig van 
mit megőrizni: ilyenek az öreg, 
de egészséges fák, ilyen a vál-
tozatos domborzat a Vízmű-
dombocskával, az agóra jelleg, 
amely sokgenerációs közössé-
gi találkozóhellyé teszi a terü-
letet. És valóban, a közös gon-
dolkodásban részt vevők közül 
mindenki védelmezett valami-
lyen meglévő értéket. Ez per-
sze nem meglepő, hiszen a kö-
zösségi tervezésben jellemző-
en a „rajongók kemény mag-
ja” vállal aktív szerepet, azok, 
akik személyes ügyüknek érzik 
a kezdeményezést. Vagy azért, 
mert lakóként a mindennap-
jaikat érinti, vagy pedig azért, 
mert döntéshozóként van fele-

lősségük, mint a körzet önkor-
mányzati képviselőjének és a 
kerület polgármesterének, aki 
helyben megválaszolt számos 
kérdést. Elmondta, hogy a köz-
terek megújításának tervezése-
kor önkormányzati gyakorlat 
megoldást találni a növényzet 
rendszeres öntözésére. A Kék-
virág parkban újszerűnek szá-
mító eljárást javasolnak a táj-
építészek. Ez pedig az esőkert, 
amely nemcsak elvezeti a csa-
padékvizet, de el is tárolja „ín-
ségesebb időkre”.

Ugyancsak a klímaváltozás-
hoz való alkalmazkodással ma-
gyarázható, hogy a zöldfelülete-
ket, ahol lehet, egynyári növé-
nyek helyett évelő és szárazság-

tűrő fajokkal újítják majd meg. 
Lesznek új térfigyelő kamerák, 
és a vonzáskörzetben zárt ke-
rékpártároló is épül. A közeli 
kutyafuttatót megnagyobbít-
ják, és egyúttal keresik a fenn-
tartható megoldást a talaj fo-
lyamatos kezelésére. A  park-
ban 400 méteres futókör léte-
sül – remény szerint részben 
pályázati forrásból. Nyilvános 
WC telepítését nem tartják in-
dokoltnak, a látogatók többsége 
ugyanis a közelben lakik. A kis 
játszóteret áttelepítik a nagy 
mellé, így a szülők egyszerűb-
ben tarthatják majd szemmel 
különböző korú gyermekeiket, 
a tematikus „játszóbirodalom-
ban” vár, drótkötélpálya, tram-

bulin, óriás mókuskerék is he-
lyet kap, a „nyuszimotorosok”, 
illetve a futókerékpárral köz-
lekedők pedig „mini” bringapá-
lyán gyakorolhatják a közle-
kedést.

Az  elmélyülésre, baráti be-
szélgetésre vágyó felnőttek a 
csendes zónába vonulhatnak 
vissza, a járókelők számára pe-
dig gyorsabbá teszik az átha-
ladást a parkon. Ha az árazott, 
tehát a várható költségeket is 
tartalmazó tervek időben el-
készülnek, és a kivitelezésre 
maradt pénz 2023-ról, akkor a 
munka már idén elkezdődhet. 
Ha mégsem, 2025-nél akkor 
sem kell tovább várni a Kékvi-
rág park megújulására. 

Idén folytatódik az újhegyi elöre-
gedett utak, parkolók és járdák 
megújítása. A program 2015-ben 
kezdődött, azzal a céllal, hogy 
a 40 évnél idősebb burkolato-
kat cseréljék. Idén az útfelújítás 
a Hang utca rekonstrukciójával 
folytatódik. Az útfelújítást már 
a korábbi években is tervezte az 
önkormányzat, de a FŐTÁV a há-
lózata rekonstrukciójához kötöt-
te a hozzájárulását, így a munkák 
megkezdésével meg kellett várni, 
hogy tavaly a távhőszolgáltató el-

végezze a vezetékrendszere kor-
szerűsítését. 

A  Hang utca felújítása íg y 
idén március elején kezdődhe-
tett el. A megvalósítás két ütem-
ben történik, hogy egy-egy ütem-
ben minél kevesebb autóst érint-
sen a parkolók ideiglenes hiánya. 
A munkálatok az iskola felőli ol-
dalon kezdődtek meg, az útpálya 
mellett az idetartozó parkolók és 
járdák is megújulnak. Utóbbi alól 
egy kivétel lesz: a Tavas utca fe-
lőli mintegy 60 méteres szakasz-

ra még nem kerülhet sor az alat-
ta futó vízvezeték rossz állapota 
miatt. A második üteme a mun-
kálatoknak a Mádi utca felőli 
burkolatokat érinti. A kivitele-
zéssel a tervek szerint május kö-
zepére-végére végeznek.

A  munkálatok során mint-
egy 4000 négyzetméternyi út és 
több mint 1500 négyzetméter-
nyi járda felülete újul meg. Átépí-
tik a járdaszegélyeket is, továbbá 
szintbe helyezik a víznyelőket és 
a csatornafedlapokat. 

Mederbe terelik 
a csapadékvizet

– A tavalyi 34 milliárd forintról 40,5 mil-
liárd forintra nőtt az önkormányzat költ-
ségvetésének főösszege. Mi a magyará-
zat a közel 20%-os növekedésre?   
– Kőbánya dinamikusan gyarapodott 
pénzügyi értelemben is ebben az önkor-
mányzati ciklusban. Bevételeink és ennek 
köszönhetően a városra fordítható kiadá-
saink évről évre nőttek. A kivételt 2021, a 
Covid legkeményebb időszaka jelentette. 

– Milyen tételek „húzzák felfelé” a be-
vételeket? 

– Most már gyakorlatnak mondható, 
hogy a kőbányai költségvetésbe befolyó 
helyi adókból, valamint az iparűzési adó-
ból, amit a fővárosi önkormányzat szed be 
és egy meghatározott részét visszautal-
ja, több a bevételünk a tervezettnél. 2024-
ben ugyanakkor nőtt az állami hozzájáru-
lás is, vagyis az a forrás, amelyet az önkor-
mányzat által nyújtott közszolgáltatások 
után kapunk. 

– 2023-ban 17,6% volt az átlagos inflá-
ció. Az állami hozzájárulások emelése 
inflációkövető volt? 

– Az emelés a korábbi évekhez viszo-
nyítva jelentős, bár a reálérték megőrzé-
sétől elmarad. Az államtól ugyanakkor 
megkaptuk azt a pluszforrást is, amely az 
általunk foglalkoztatott pedagógusok, il-
letve egészségügyi szakdolgozók közpon-
tilag előírt béremelése alapján jár a Kőbá-
nyai Önkormányzatnak a jogszabályi szá-
mítások alapján.

– Ha jól értjük a szavait, akkor az állam-
tól kapott pénz teljes egészében nem fe-
dezi a béremelés költségeit.

– A jogszabályok intézménytípusonként 
meghatározzák azt a kötelező létszámot, 
amely minimálisan szükséges a működés-
hez. Ez után a létszám után kaptuk meg a 
béremelés fedezetét. A mi intézménye-
ink ugyanakkor többletszolgáltatásokat 
is nyújtanak, így az alkalmazotti létszám 
magasabb az előírtnál, tehát a béremelés-
hez mi is hozzátettük a magunk részét. 
Ezen felül, de már tisztán saját forrásból, 
pluszjuttatásokkal egészítjük ki az önkor-
mányzati intézményrendszerben dolgo-
zók fizetését. Enélkül nem tudnánk meg-
tartani a szakembereket, akikért a kerüle-
ti önkormányzatok ma már versengenek. 
Ez is tőkebefektetés, de emberbe, és nem 
„betonba”.

– Nézzük a „betont”! Mennyi pénz jut a 
Kőbányai Önkormányzat tulajdonában 
lévő utak, járdák, lépcsők, támfalak fej-
lesztésére? 

– Több mint 1 milliárd forint, és fontos 
az a kitétel, hogy kőbányai. Bár a budapesti 
kétszintű önkormányzati rendszer lassan 
35 éves, sokan még mindig tőlünk várják 
el a nagy forgalmú utak felújítását, holott 
azok fenntartója a Fővárosi Önkormány-
zat, így a karbantartás is az ő dolga (len-
ne). Ezek jellemzően a közösségi közleke-
dés által is használt útvonalak. Mi a mel-
lékutakért vagyunk felelősek, amelyekre 
idén több mint 420 millió forintot költünk. 
Hasonló összeget fordítunk járdákra, ame-
lyek szintén utak, csak „gyalogutak”. Ami-
kor 2010-ben átvettem a város vezetését, 
az önkormányzat alig költött járdákra.

– Csak az Óhegy park esetében 30 mil-
lió forintot különítettek el faültetésre, 
ami jelentős summának tűnik. 

– A viharok 600 fát csavartak ki 2023-
ban a kerületben, ami jelzi, hogy a nagy 
parkjaink faállománya elöregedett. Ráa-
dásul elődeink – kis túlzással – mindent 
elültettek, amihez hozzájutottak, nem 
nézték, hogy a fa őshonos-e, bírja-e a váro-
si környezetet. Klímatűrő fajokkal nekik 
még nem kellett foglalkozniuk, nekünk vi-
szont figyelembe vennünk a klímaválto-
zás hatásait. Kész a tervünk az Óhegy park 
teljes növényállományának megújítására. 
Az utak és a járdák közötti zöldsávban a fa-
pótlás minden esetben a közműcégek en-
gedélyéhez kötött. Ha itt kivágunk egy fát, 
nem azért nem pótoljuk, mert nem akar-
juk, hanem azért, mert a gyökérzete veze-
téket nőtt körbe.      

– Hova kerül a zöldhulladék, például a 
fákról levágott ág? 

– Ledaráljuk, majd a talajt javítjuk vele, a 
felesleget pedig eladjuk. Ha nem mi hasz-
nosítanánk, hanem lerakóba szállítanánk, 
az horribilis pénzbe kerülne. A munkát egy 
ideig a Gergely-bánya területén végeztük, 
de a zaj zavarta az Újhegyi lakótelepen élő-
ket. Ezért kevésbé lakott területre költöz-
tetjük a közeljövőben a zöldhulladék fel-
dolgozását.

– Bölcsődék, óvodák, rendelők?
– A háziorvosi rendelőinket felújítottuk, 

és vigyázunk is rájuk, az állagmegóvásról 
tehát gondoskodunk. Az óvodákat, bölcső-
déket több ütemben, lépésről lépésre kor-
szerűsítjük, idén a Piros Óvoda udvara, va-
lamint a Gézengúz Óvoda szigetelése van 
soron, és terveztetjük a Csodapók Óvoda, 
illetve a Napsugár Bölcsőde rendbetételét. 

– A Halom utcában új bölcsőde épül, 
amire 1,3 milliárd forint támogatást ka-
pott a kerület az államtól. Elég ez a pénz, 
vagy szükséges önerő is?  

– Reményeink szerint magára a bölcső-
dére elég az elnyert forrás, a főzőkonyhát 
viszont saját erőből kell kialakítanunk. 
A középtávú célunk az, hogy mi főzzünk a 
bölcsisekre, ovisokra, kiváltva a külső köz-
étkeztetési szolgáltatót.  

– A Kőrösi Kulturális Központ épülete 
lassan 50 éves, az is megérett a moder-
nizációra. 

– A bejárati ajtókat tavaly kicseréltettük, 
idén pedig jön a többi nyílászáró, a könyv-
tár kivételével, mert ott a cserét a főváros 
néhány éve elvégezte. Közben elkezdjük 
előkészíteni a ház gépészetének korszerű-
sítését. 

– Egészséges utcák néven a kormány 
uniós pályázatot írt ki kizárólag fővárosi 
kerületek részére. Kőbánya indul rajta?

– Igen, a városközpontban lévő lakótele-
pet részben ebből a forrásból szeretnénk 
élhetőbbé tenni. Az ott lakók – szívük sze-

rint – a Vásáros utcát az Újhegyi sétány 
mintájára építenék át. Csakhogy itt a tel-
jes járműforgalmat nem lehet kiiktatni, 
legfeljebb az átmenőt. A Kőrösi Csoma sé-
tány is megérett a felújításra, azt átjárha-
tóbbá tesszük, az életvitelszerű ott-tartóz-
kodást pedig igyekszünk építészeti eszkö-
zökkel megelőzni, hogy a közterület visz-
szakapja eredeti funkcióit.

– Van olyan kiemelt beruházás, amely 
minden mást megelőz? 

– Nincs, a városüzemeltetés túl ösz-
szetett ahhoz, hogy egy-egy területet 

prioritásként kezeljünk. A jogszabályok 
számos kötelező feladatot írnak elő ne-
künk, és egyben lehetőséget adnak ön-
ként vállalt feladatok ellátására is, mi 
pedig élünk is a lehetőséggel. A feladat az 
én felfogásomban közszolgáltatást jelent. 
Épp ezért, ha egyetlen területre össz-
pontosítanánk a forrásaink nagy részét, 
azzal a többi közszolgáltatás minősége 
óhatatlanul romlana. Felelős városveze-
tő azonban kiegyensúlyozott, biztonsá-
gos és kiszámítható közszolgáltatások-
ban gondolkodik.

Interjú D. Kovács 
Róbert Antal 
polgármesterrel 

Értékőrző 
újítások 
a Kékvirág 
parkban

Megkezdődött a Hang utca felújítása

A  Rákos-patak környezetében 
lévő közterületek csapadékvíz-
elvezetése évek óta komoly gon-
dokat okoz az ott élőknek – mond-
ja Somlyódy Csaba városüzemel-
tetésért felelős alpolgármester, 
akit a Királydombon folyó mun-
kálatokról kérdeztünk. Hat évvel 
ezelőtt itt már több helyszínen is 
beavatkozott az önkormányzat, 
a többi közt a Tölcsér, a Pesti Gá-
bor és a Pilisi utcáknál, de újabb 
lépésekre lett szükség. A Kőbá-
nyai Önkormányzat elkészíttet-
te a szükséges terveket, a vízjo-
gi engedélyek birtokában pedig 
megkezdődhetett a munka. 

Első körben tavaly ősszel a Vál-
tó utca – Rákosvölgyi köz és a 
Juhász utca környezetében ke-
rült sor a vízelvezetés javítására. 
A projekt nagyobb és egyben be-
fejező eleme, a Dorogi utcai csa-
torna kialakítása idén február-
ban kezdődött el. 

A vízelvezető csatorna a Doro-
gi utca 34. szám előtti mélypont-
ról indul, és a Pilisi utcáig, majd 
onnan a Rákos-patakig vezeti 
az összegyűjtött csapadékvizet, 
a meglévő szennyvízcsatornától 
teljesen elkülönülő rendszerben. 
Mivel nagy mennyiségű csapa-
dékvízről van szó esetenként, így 
ezt korlátozásokkal lehet elvezet-
ni a Rákos-patakba, ami más te-
rületek csapadékvizét is fogad-
ja. Ezért a Hortobágyi utcai híd 
előtti szakaszon az út alá 100 köb-
méteres tározókapacitást építe-
nek ki. A kivitelezéshez elenged-
hetetlen az útpálya felbontása a 
Hortobágyi utcai hídtól a Dorogi 
utca 34.-ig. A munkálatok üteme-
zetten zajlanak, a kivitelező reg-
gel és este biztosítja a lakóházak 
megközelítését autóval, de nap-
közben korlátozzák a forgalmat.

A munkálatok miatt a Horto-
bágyi utcai híd előtti útburko-

lat március második felé-
től mintegy másfél hóna-
pig teljesen fel lesz bontva, 
ez idő alatt a híd nem lesz 
használható. A munká-
latok érdekében egy 
kanadai nyárfát kel-
lett kivágni a híd előt-
ti területen, amelyet 
később pótolni fog-
nak. A  Kőbányai Ön-
kormányzat döntése alap-
ján a csatornaépítés után a tel-
jes felbontott útszakasz új bur-
kolatot kap majd.  A tervek sze-
rint, amennyiben az időjárás 
vagy más előre nem látható kö-
rülmény nem késlelteti a mun-
kálatokat, azok május végére be-
fejeződnek. 

HIRDETÉS

Stabilitás, Stabilitás, 
biztonság, biztonság, 
fejlődésfejlődés

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

D. Kovács Róbert Antal
polgármester

Áldotthúsvétiünnepeket
kíván a Kőbányai     Önkormányzat nevében
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tettségét hivatott észlelni és je-
lezni, hanem a felnőttekét, egye-
dül élőkét, idősekét is. A jelző-
rendszer tagjai közötti együtt-
működést, egy-egy év tapaszta-
latait az éves tanácskozáson ér-
tékelik a szakemberek. 

A  kőbányai gyermekvédel-
mi intézményrendszer egyik 
„bástyája” a Gyermekek Átme-
neti Otthona, amelyet nem-
rég újítottak fel. Mivel helyben 
van, azonnali segítséget nyújt 
krízishelyzetek kezelésében – 

hangsúlyozta a BÁRKA intéz-
ményvezetője, Lehoczki Klára. 
Külön kiemelte a Pongrác Kö-
zösségi Ház prevenciót is szol-
gáló családi programjait, ame-
lyekkel a gyermekeken keresz-
tül a szülőket is meg tudják szó-
lítani. Mert, mint mondta, hosz-
szú távon a megelőzés társadal-
mi haszna nagyobb, mint a krí-
ziskezelésé. Ami pedig a jövőt 
illeti, a BÁRKA már dolgozik az 
otthon nyújtott közösségi pszi-
chiátriai ellátás bevezetésén. 

Az ellátás attól közösségi, hogy 
a mentálisan zavart személy 
mellett kiterjed a családtagok-
ra, a lakóközösség tagjaira is.

A  Kőbányai Önkormányzat 
Humánszolgáltató Központja 
erősítené a családterápiás tevé-
kenységét is. Ez a tevékenység 
úgy kapcsolódik a krízisellátás-
hoz, hogy akár a krízishelyze-
tet követően, akár attól függet-
lenül is olyan segítséget jelent-
het a család számára, amely ál-
tal az alkalmasabbá válik a vár-

ható változásokhoz való rugal-
masabb alkalmazkodásra, ez-
által akár a krízis elkerülésére, 
illetve a későbbiek során adódó, 
elkerülhetetlen krízissel való 
eredményesebb megküzdésre.

A  BÁRKA  Család- és Gyer-
mekjóléti Szolgálatának tanács-
kozásán a szociális területért, 
illetve a közbiztonságért felelős 
alpolgármesterek, Weeber Ti-
bor és Mustó Géza Zoltán mel-
lett Kőbánya több önkormány-
zati képviselője is részt vett.

Sok kisgyerek azt hiszi, hogy a 
sajt meg a kóla csak úgy a hűtő-
gépben terem. A nagyobbacskák 
már járnak a közértbe vásárolni, 
ám hogy akár ezer kilométert is 
utazott oda a narancs vagy a pa-
radicsom, az számukra nem iga-
zán felfogható. A felnőttek szá-
mára meg az a csoda, hogy egy-
egy kütyü hány olyan alkatrész-
ből állhat, melyek a világ külön-
böző szegleteiből származnak. 
Ez mind-mind beszerzés, váloga-
tás, termelési láncba állítás, ki-
szállítás, azaz a logisztika ered-
ménye. A szakmát pedig tanulni 
kell, például a Budapesti Gazda-
sági Szakképzési Centrum kép-
zési intézményeiben.

A  21 fővárosi iskola közül 
7-ben oktatnak logisztikát, őket 
hívta csapatversenyre a kőbá-
nyai Keleti Károly Közgazda-

sági Technikum február végén. 
A belépő feladat egy üzleti terv 
volt, melyet az egyik tanterem-
ben értékelt a bizottság. A leg-
többen a zöld és energiatakaré-
kos szállításban láttak fantáziát: 
napelemes, szélturbinás kamio-
nok rajzai sorjáztak az asztalon. 
Volt olyan, aki még zöldséget is 
termesztene a teherautók te-
tején. Egy másik helyen egy to-
jást csomagoltak tíz percen át, 
azért, hogy ne törjön el, amikor 
egy méterről a földre pottyant-
ják. Odébb a csapatok egy rak-
lapon ügyeskedtek. Különbö-
ző dobozokat kellett a legtaka-
rékosabb módon halmozni egy-
másra és mindössze 5 millimé-
ter volt a megengedett tűrésha-
tár. A csapatmunkát legózásban 
is mérték. Egy kis versenyautót 
építettek úgy, hogy a csapattagok 

m i ndeg y i ke csa k 
egy-egy fázist va-
lósított meg, majd 
az egészet együtt 
összerakták.

Veszpréminé 
Z a l k a  Ju l i a n n a 
igazgatóhelyettes, 
a verseny házigaz-
dája szerint színes, 
kreatív, jó szakma 
a logisztika, a ná-
luk végzett diáko-
kat elkapkodják a 
munkaerőpiacon. 
A legkisebb cégnél 
is kell nyersanyagot 
beszerezni, kész-
terméket kiszállí-
tani, és mindegyik-

nek más a specialitása. Az egyi-
ket konténerben, a másikat da-
rabosan vagy ömlesztve továb-
bítják úton, vasúton, vízen vagy 
repülővel. Tudni kell kiszámol-
ni, hogy mi fér egy targoncára, 
hogyan kell kitölteni a menet-
leveleket. A technikumban sok 
olyan oktató van, aki maga is 
ilyen cégeknél dolgozott. A kö-
zös munkára ösztönzik a gyere-
keket, ezért sok projektfeladat 
van, hiszen a munkahelyen is 
csapatban kell majd a problémá-
kat megoldani. A szállítmányo-
zási ágazatban dolgozó szülők is 
ide hozzák a gyerekeket, abban a 
reményben, hogy átveszik majd 
az apa és az anya üzletét. Zalka 
tanárnő optimista: most kezdő-
dött a beiskolázás, és már tízsze-
res a túljelentkezés a logisztikai 
osztályba.

A tizenkettedikes Kaszás Lilla 
Dominika a versenyen az egyik 
állomáson segédkezett, neki 
már a pályakezdés körül járnak a 
gondolatai. Annak idején ő sem a 
komissió környékén képzelte el a 
jövőjét, de engedett az anyai nyo-
másnak, és nagyon nem bánta 
meg. Mint mondta, az a legjobb, 
hogy változatos a tevékenység, 
nem lehet megunni és lehet vál-
tani is szakmán belül. Egy isme-
rős már jelezte, hogy tárt karok-
kal várják a családi cégbe, ahol 
egy elosztóraktár van és néhány 
teherautó. De fejlődnének, és 
Dominika igazán szárnyalhat-
na. A jövőben pedig az ő segítsé-
gével is kerülhet itthon csizma a 
lábra és étel az asztalra. 

 Eleinte megszeppennek a gye-
rekek az egyenruha láttán, de 
egy-két alkalom után megnyíl-
nak a „rendőr néninek”. Szabó-
Nagy Bernadett hadnagy három 
éve szolgál közlekedési előadó-
ként a Kőbányai Rendőrkapi-
tányságon. Sok munkája van az 
Év iskolarendőre díjban, ame-
lyet februárban vett át.

– Hadnagy, két gyermek 
édesanyja. Hogy szólítják az 
ovisok? 

– Ők szinte mindig rendőr né-
ninek.

– Egyenruhát visel az óvo-
dákban, iskolákban is?

– Előírás, nincs választásom. 
Ha lenne, akkor sem tennék 
másként, az egyenruha a hiva-
tásunk velejárója. 

– Fegyver?
– Azt a kapitányságon ha-

gyom.  
– Nem vált ki távolságtartást 

a gyerekekből az uniformis? 
– Eleinte megszeppennek tőle, 

de néhány alkalom után termé-
szetessé válik nekik, és meg-
nyílnak. 

– Mennyire?
– Van, aki nagyon. Vagy azért, 

mert ilyen az alaptermészete, 
vagy azért, mert elkezd kötődni 
hozzám. És mivel van két gyer-
mekem, érzem, hogy mikor vá-
lok „anyapótlékká”. Meg kellett 
tanulnom az elengedést, ami 
nem volt egyszerű. De ennél 
még nehezebb azt megtanulni, 
hogy miként taníthatom meg az 
elengedést a gyerekek számára 
úgy, hogy ne okozzak nekik lel-
ki sérülést. 

– Olyan gyakran találkoz-
nak, hogy kötődés alakul ki?

– Egyes programok eleve havi 
rendszerességű foglalkozások-
ra épülnek. Másrészt én úgy 
dolgozom, hogy ha problémát 
észlelek, annak igyekszem vé-
gére járni, amiből adódik a gya-
kori találkozás. Volt egy emlé-
kezetes esetem, amikor az is-
kolai bántalmazás volt a téma. 
Odajött hozzám egy kislány, és 
elmondta, hogy emiatt több-
ször akart már öngyilkos lenni. 
Szóltam az iskolapszichológus-
nak, és elkezdtünk egy rend-

szeres terápiát. Idővel újra jött 
a kislány, és elújságolta, hogy a 
közösség befogadta. Felemelő 
érzés volt… 

– A káros szenvedélyekről, 
a szexuális bántalmazásról is 
szó esik az iskolai bűnmegelő-
zés témájánál? 

– Persze. A kábítószernél a 
helyzet egyértelmű, hiszen fo-
gyasztását a törvény bünteti. 
Az alkoholét viszont nem, így 
nem is tilthatjuk meg a diá-
koknak, hogy az iskolán kívül 
szeszes ita lt fog yasszana k, 
mert nem vagyunk a szüleik. 
Mértékletességre viszont ta-
níthatjuk őket, elmondva azt, 
hogy milyen következmények-
kel járhat az önkontroll elvesz-
tése. De még többször hang-
zik el a határátlépés kifejezés 
a szexualitással összefüggés-
ben, amikor arról beszélge-
tünk, hogy az érintésnek mely 
formája megengedett, és me-
lyik nem. Nekem ez a legnehe-
zebb téma, mivel az általános 
iskolások egy része a szexua-
litással sincs tisztában, nem-

hog y a szexuá lis visszaélé-
sekkel.  

– Közlekedésbiztonság? 
Közlekedési előadóként ez az 
ön fő szakterülete.  

– Az óvodásoknál és az alsó 
tagozatosoknál ez a fő téma. 
Játszva tanulunk, ha jó az idő, 
kimegyünk a KRESZ-parkba, 
ősztől tavaszig pedig viszem a 
hordozható KRESZ-szőnyeget. 
Kezdjük onnan, hogy a piros az 
tilos, majd jönnek az alapvető 
közlekedési szabályok, az alsó 
tagozat végére pedig eljutunk a 
passzív biztonságig, a bukósi-
sak, láthatósági mellény, gye-

rekülés használatáig. A szülők-
től kapott köszönőlevelekből tu-
dom, hogy a gyerekek élmény-
szerűen mesélnek ezekről a fog-
lalkozásokról.  

– Hogyan lett iskolarendőr? 
– Önként vállaltam, és az elöl-

járóim támogattak. 
– Meglepte, hogy önt válasz-

tották az Év iskolarendőré-
nek? 

– Nagy álmom vált valóra az 
elismeréssel, sok munkám van 
benne. Jólesett a szakmai díj, 
ahogy jólesik látni a csillogó 
gyerekszemeket egy-egy prob-
lémamegoldás után.

Logisztikából versenyeztek a diákok a Keleti Károly Közgazdasági Technikumban

Kőbányai hadnagy lett az Év iskolarendőre a fővárosban

Gyerekeket Gyerekeket 
„szolgál és véd”„szolgál és véd”

A-ból B-be, olcsón és okosan!

Rendkívüli testületi ülésre hív-
ta össze a képviselő-testületet 
március elején Kőbánya polgár-
mestere. Az egyetlen napirendi 
pont a Szerencsejáték Zrt. kez-
deményezése volt, amely arról 
szólt, hogy a kerületben építené-
nek befogadó játszóteret „A já-
ték összeköt” című program ré-
szeként. Az  állami tulajdonú 
Szerencsejáték Zrt., amely az 
elsők között csatlakozott az Eu-
rópai Lottótársaságok Szövet-
sége és az Európai Fogyatékos-
ságügyi Fórum kezdeményezé-

séhez, kiemelt ügynek tartja a 
fogyatékossággal élő gyerme-
kek társadalmi integrációját. 
Ennek keretében indult el Ma-
gyarországon a fogyatékosság-
gal élő és az ép gyermekek szá-
mára egyaránt használható be-
fogadó játszóterek építése. Cél, 
hogy a közös játék élményén ke-
resztül elfogadó, nyitott felnőt-
tekké váljanak a kicsik.

A  programban a Mozgássé-
rültek Budapesti Egyesületé-
nek szakmai szervezete is részt 
vesz, szaktudásukkal nyújta-

nak segítséget a tervezési és 
akadálymentesítési feladatok-
ban. A befogadó játszótér meg-
valósításának költségeit a Sze-
rencsejáték Zrt. fedezi, a terü-
letet az érintett önkormányzat 
jelöli ki. 

A kezdeményezést a képvise-
lő-testület egyhangúlag támo-
gatta, így a Rottenbiller park-
ban lévő játszótér hamarosan 
megújul, és olyan játékok kap-
nak helyet benne, amelyet ép és 
fogyatékossággal élő gyerme-
kek egyaránt használhatnak. 

Éves tapasztalatcsere a BÁRKA szervezésében

Jelzéstől a segítségig
A megszokott, évről évre meg-
rendezett jelzőrendszeri ta-
nácskozás keretében rendezett 
műhelymunka is igazolta, hogy 
„egy nyelvet beszélnek” a kőbá-
nyai gyermekvédelem hivatásos 
szakemberei, valamint a jelző-
rendszer további tagjai, a védő-
nők, háziorvosok, bölcsődei dol-
gozók, óvodai, iskolai pedagógu-
sok, rendőrök. 

A résztvevők kis csoportok-
ban gondoltak végig egy-egy 
mindennapos esetet, majd meg-
oldási javaslatukat a plénum 
előtt, a többiekkel közösen vi-
tatták meg a Család- és Gyer-
mekjóléti Szolgálat szakmai ve-
zetőjének moderálásával. Példa: 
az egyik szituációban segély-
kérő üzenet érkezett egy gyer-
mektől, aki a szülők veszekedé-
se miatti félelmében bezárkó-
zott a szobájába. A feladat itt is 
az volt, mint a többi esetben: el-
dönteni, hogy kell-e értesíteni a 
gyermekvédelmi szakembere-
ket, vagy sem. A válasz egysze-
rű: minden olyan esetben jelez-
ni kell, amikor felmerül a gyer-
mekek veszélyeztetettsége, il-
letve a gyermek, az egyén vagy 
a család krízishelyzete. Ha azt 
tapasztalják, hogy a gyermeket 
a szülő elhanyagolja – ennek 
egyik jele lehet a sorozatos iga-
zolatlan hiányzás –, gyanítani 
lehet, hogy szóban vagy testileg 
bántalmazza, netán molesztál-
ja, egyértelmű, hogy közbe kell 
lépni.

Ami a jelzőrendszer tagjai-
nak kötelesség, az az állampol-
gároknak jog és lehetőség. Ők is 
küldhetnek jelzést a szolgálat-
nak, amelynek telefonszáma ki 
van plakátolva a bölcsődékben, 
óvodákban, iskolákban, és ter-
mészetesen a BÁRKA honlap-
ján is megtalálható. A  lakos-
ság aktívan él is a lehetőséggel, 
2023-ban is szép számú állam-
polgári bejelentés érkezett, és 
elenyésző volt köztük a szom-
szédot vagy más haragost érintő 
rosszindulatú jelzések száma.

A  védőnők, a pedagógusok 
és a rendőrök is teszik a dolgu-
kat. Az egyenruhások szerepe 
kulcsfontosságú, hiszen ők hi-
vatásuk révén a társadalom va-
lamennyi csoportjára rálátnak. 
És fontos tudni, hogy az észlelő- 
és jelzőrendszer nemcsak a kis-
korúak, gyermekek veszélyezte-

Befogadó játszótér épül a KÖSZI előtt

„A  gyermekvédelem-
ben a politikus felada-
ta megnevezni a célt, 
meghozni a megvalósí-
táshoz szükséges jog-
szabályokat, és bizto-
sítani a pénzt, a szak-
mai munkát, az ellenőr-
zést, megoldást viszont 
a hozzáértőkre kell bíz-
nia.” A „kegyelmi ügy-
re” utalva így jelölte ki 
a határvonalat a párt-
politika és a szakpoli-
tika, illetve a gyermekvédelmi 
szakma között a szociális ügye-
kért felelős alpolgármester a jel-
zőrendszeri tanácskozást meg-
nyitó beszédében. Weeber Ti-
bor azt hangsúlyozta, bár a köz-
vélemény gyorsan alkot ítéle-
tet, jó, ha a politikusok a dönté-
seik meghozatala, a szakmai el-
járásrend felülvizsgálata előtt 
kikérik a jelzőrendszer tagjai-

ként együttműködő szakembe-
rek, igazságügyi pszichológus 
szakértők, a nyomozást végző 
rendőrök, a nyomozást felügye-
lő ügyészek és az ítélkezésre fel-
jogosított bírák véleményét. „Ha 
ezt tesszük, képesek leszünk ki-
szűrni azokat, akik saját dé-
monjaik rabjaként tönkreteszik 
a rájuk bízott gyermekeket” – 
mondta az alpolgármester.

Ez a szigorúan szak-
mai alapú megköze-

lítés jelenik meg abban az ön-
kormányzati határozatban is, 
amelyet Mustó Géza Zoltán 
alpolgármester kezdeménye-
zésére fogadott el egyhangú-
lag a Kőbányai Önkormányzat 
képviselő-testülete. Az állás-
foglalás kimondja azt is, hogy 
a gyermekek ellen elkövetett 
erőszakos bűncselekmények, 
pedofília a legsúlyosabb bű-

nök közé tartoznak, ezért az 
elkövetőknek nem adható ke-
gyelem. Az állásfoglalás emel-
lett javaslatot tesz a jelzőrend-
szer működésének fejleszté-
sére, a nyomozóhatósággal és 
igazságügyi szakpszichológu-
sokkal együttműködve olyan 
protokoll kidolgozására, ami 
alapos gyanú esetén lehetősé-
get biztosít a szakszerű és eljá-
rásihiba-mentes nyomozás le-
folytatására.

Gyermekvédelem 
helyhatósági 
keretek között



8  A MI KŐBÁNYÁNK A MI KŐBÁNYÁNK  9Kőbányai Hírek  •  2024. márciusKőbányai Hírek  •  2024. március

A Gyömrői útról nem látszik a kívül-be-
lül takaros épületegyüttes. Mára ennyi 
maradt az 1949-ben alapított Textilipa-
ri Kutató Intézetből (TKI). „De ennyi 
megmaradt” – mondja a jogutód gazda-
sági társaság, az Innovatext Zrt. vezér-
igazgatója, dr. Kokasné dr. Palicska Lívia 
arra utalva, hogy több ágazati kutatóin-
tézet is „elesett” a piacgazdaságra való 
átállásban.

Az Innovatext „titka” visszavezet a 
múltba, az előd, a TKI kettős profiljá-
ra, amely egyszerre volt a könnyűipar 
meghatározó, saját kutatásokat is vég-
ző szakmai bázisa és a gyártók „orszá-
gos fejlesztőközpontja”. 1983-ban a „két 
lábon állást” hivatalosan is rögzítették, 
a TKI névleg megszűnt, hogy Innovatext 
Kutató és Fejlesztő Vállalatként folytas-
sa a munkát. Amikor hozzánk is megér-
keztek a piacvásárló divatipari multik, 
rezgett a léc a Gyömrői úton, mert meg-
fogyatkoztak a vállalati megbízások. 
A K+F-hez kiépített akkreditált labora-
tórium, az analitikai szaktudás és a tu-
dományos együttműködések révén ki-

alakított nemzetközi kapcsolatrendszer 
azonban „életmentőnek” bizonyult.

A társaság Palicska Lívia elődje, dr. 
Pataki Pál idején minőség-ellenőrzésre 
specializálódott, majd ’94-ben tagjává 
vált egy úttörőnek számító nemzetközi 
tanúsítói szervezetnek, az OEKO-TEX®-
nek. És ugyancsak Pataki vezetése alatt 
szerzett többségi tulajdont a kőbányai 

cégben a tex-
tilvizsgálatok 
és a ruházatfi-
ziológiai kutatások területén piacveze-
tőnek számító német Hohenstein Cso-
port. Hazánkban az Innovatext Zrt. jo-
gosult egyedül az OEKO-TEX® tanúsít-
ványok kiadására, amelyek közül a legis-
mertebb a STANDARD 100. E tanúsító 
védjegy azt igazolja, hogy a termék nem 
tartalmaz a szabvány szigorú határérté-
keit meghaladó mennyiségben egészség-
re ártalmas anyagokat. Az OEKO-TEX® 
„K+F követő”, mert a termékfejlesztési 
kényszer következtében újabb és újabb 
vegyületek „találkoznak a bőrünkkel”, 
és ez megköveteli a szabvány rendsze-
res felülvizsgálatát – mondja Palicska 
Lívia. Olyan ez, mint a doppingfejlesz-
tés és doppingellenőrzés macska-egér 
párharca. 

Ma már nemcsak textil-, bőr- és láb-
beli termékeket, hanem az organikusan 
előállított textilnyersanyagokat, vala-
mint a gyártás fenntarthatóságát, tehát 
az üzemeket is tanúsítják, biztosítva ez-
által a nyomonkövethetőséget a teljes el-
látási láncban. Az OEKO-TEX® honlap-
ján nyilvánosan kereshető adatbázis-
ból gyorsan kideríthető, hogy egy tanú-
sítvány érvényes-e, és az is, ha a tanú-
sító címkét valaki jogtalanul használ-
ja. Mindez folyamatos ellenőrzést vár el 
a tanúsítói védjegy hitelességének biz-
tosításához. Az OEKO-TEX®-intézetek 
piacfelügyeleti tevékenység keretében 
ellenőrzik a kereskedelemben OEKO-
TEX®-címkével forgalomba hozott ter-
mékeket és rendszeresen ellenőrzik a 
tanúsított vállalkozásokat is. És ilyen-
kor szoktak „járulékosan” lelepleződni 
a „zöldre mosók”. Ilyenkor derül ki, hogy 
a biopamut, amelyről a végtermék gyár-
tója vagy a forgalmazója jóhiszeműen 
elhitte a beszállítónak, hogy tanúsított 
alapanyag, valójában nem az.

Bár a fenntartható gazdálkodás ne-
mes cél, óhatatlanul felhajtja a biotermé-
kek iránti keresletet és egyúttal az ext-
raprofitra játszó ügyeskedőket. „Any-
nyi biogyapot a világon nem terem, mint 
amennyi biopamutot eladnak” – teszi 
egyértelművé a vezérigazgató, aki a „zöld 
fordulattal”, a Föld természeti erőforrá-
sainak védelmével természetesen egyet-
ért. Ám említ egy másik elgondolkodtató 

tényt is. A fast 
fashion, a „ké-
részéletű di-
vat” nyomásá-
nak behódolva 
alig hétszer (!) 
vesszük fel át-
lagosan ugyan-
azt a ruhada-
rabot, vagy vi-
selés nél k ü l, 
az árcímkével 
együtt dobjuk 
ki, nem törődve 
azzal, hogy elő-

állításának mekkora a környezeti láb-
nyoma, vagy az „mennyi vízbe” került 
(egy farmernadrágé közel 4000 literbe).

Bőven ránk férne tehát az önmérsék-
let, csakhogy ahhoz társadalmi, és ami 
fájóbb, egyéni felelősségvállalás is szük-
séges. Le kell(ene) mondanunk arról – 
a mintakövetés miatt szülőként külö-
nösen –, hogy naprakészen trendik le-
gyünk, és közben rá kellene szoríta-
nunk a döntéshozókat arra a szemlélet-
re, hogy ők is a holnapnak éljenek, és ne 
a mát uralják.

Az Európai Unió textilipari stratégiá-
ja ebbe az irányba megy: a tartósság mel-
lett a kitűzött másik fő cél az, hogy a ter-
mékek a jövőben környezetbarát techno-
lógiával és újrahasznosított tartalom-
mal készüljenek. Ez azonban nemcsak 
drágábbá teszi a textíliát, hanem komoly 
gondokat is jelent, hiszen a szigorítás az 
EU-ra korlátozódik, a globális termelés-
re nem vonatkozik. Ezért, ha a stratégia 
nem jár együtt az uniós textilipar és az 
ágazathoz kapcsolódó területek támoga-
tásával (agrárium, kereskedelem), akkor 
versenyhátrányt okoz az európai gyár-
tóknak. Az uniós stratégia eredményes 
végrehajtása tehát átgondolt lépéseket 
és őszinte tájékoztatást feltételez.

Itthon már most szükség lenne a meg-
lévő lehetőségek kihasználására és nép-
szerűsítésére. A Covid idején, amikor a 
speciális védőoverálok hazai gyártá-
sához és forgalmazásához „másnapra” 
kellett a biológiai kockázatok elleni vé-
delmet igazoló tanúsítvány, az érdekel-
tek azonnal megtalálták az Innovatex-
tet, amely komoly erőfeszítéseket tett 
azért, hogy a speciális védőruhák és vé-
dőkesztyűk tanúsítására kijelölt terü-
letét erre is bővítse. E munka eredmé-
nyeként már ilyen egyéni védőeszkö-
zök megfelelőségértékelésére is jogo-
sult. A Covid mellékhatásaként azonban 
tényleg kihagyhat a memória. Így for-
dulhatott elő, hogy egy hazai cég Auszt-
riáig ment tanúsítványért, és külhonban 
vizsgáltatott be textilt, holott a Gyömrői 
út – Kőbánya innovációs tengelye – kö-
zelebb lett volna. Mi több, 75 éve köze-
lebb van, mint Ausztria. Csak tovább 
kell látni a kapunál.

Innovatext: 75 éves a hazai textilipar kőbányai tudásközpontja

Elég (lenne) Elég (lenne) 
a Gyömrői a Gyömrői 
útig menniútig menni
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Bürokráciának tűnhet, mégsem az a há-
romévenkénti ebösszeírás. Hogy miért, 
arról dr.  Rétfalvi Tamást, a korábban 
Óhegyen praktizáló állatorvost kérdez-
tük. Elmondása alapján fontos minden-
kinek tudni, hogy Magyarországon léte-
zik egy országos nyilvántartó rendszer, 
amelyben a négylábú társak chipszámuk 
szerint vannak nyilvántartva. Ebben ve-
zetik a többi közt azt is, hogy egy-egy ku-
tyusnak ki a tulajdonosa, vagy milyen ol-
tásokat kapott.

A nyilvántartás használhatóságához a 
mindennapokban fontos, hogy az napra-
kész legyen, ezért kell az összeírást időről 
időre ismételni. Hiszen a három év alatt 
például a gazdi és a kutyusa is elköltözhe-
tett, vagy szomorúbb esetben az állat el-
pusztulhatott. Ha ezt egy-egy gazdi nem 
jelzi, és a tapasztalat ezt mutatja, akkor az 
adott terület önkormányzata nem rendel-
kezhet friss adatokkal a területén élő ku-
tyák számát illetően. Pedig erre szükség 
van, elsősorban járványügyi és egészség-
ügyi szempontból. Magyarországon pél-
dául idén fokozódott a veszettség terjedé-
sének veszélye, Ukrajna felől több esetet 

regisztráltak, amelyek közül kettő háziál-
latot is érintett. Ilyen esetben az érintett 
területen a hatóságok az állatorvosok se-
gítségével hajtják végre az ebzárlatot.

Bár egy-egy állatorvos nem lát rá az or-
szágos nyilvántartásra, a saját betegkö-
rét ismeri, és ilyen esetben nagyon fon-
tos, hogy ő az, aki tudja, milyen oltásokat 
kapott egy-egy négylábú, vagy milyen ál-
lapotban van. Vagyis az ebösszeírás se-
gít abban, hogy például egy járványhely-
zet esetén a gazdák megfelelő informáci-
óhoz jussanak, a részvétel benne mind a 
gazdának, mind az állatnak az érdeke. Rá-
adásul ilyenkor az is kiderül, hogy az ál-
lat megkapta-e a kötelező oltásokat. Ezek 
beadatása a törvény szerint is kötelező, 
mégis sokan elmulasztják, pedig érdemes 
arra is gondolni, hogy a vakcinák elsődle-
gesen ugyan az állat védelmét szolgálják, 
de közvetetten a gazdit és a többi embert 
is védik. Mert nem árt tudni, hogy példá-
ul a korábban már említett veszettség ál-
latról emberre is terjed, mégpedig nyállal 
vagy az állat ürülékével is. Szóval, felelős 
gazdik, ebösszeírásra fel, úgy a kutyusok, 
mint a saját érdekükben! 

2021 tavaszán Budapesten elsőként va-
lósult meg a Pilisi Parkerdő és a Kőbá-
nyai Önkormányzat együttműködé-
sében egy elöregedett, rossz állapotú er-
dőrészlet folyamatos erdőborítás mel-
letti megújítása, a városi erdőkezelés 
elveinek megfelelően. A Parkerdő Váro-
sierdő-fejlesztési Programja keretében 
most újabb erdőterületet készítenek fel 
az erdészek a klímaváltozás és a városi 
környezet okozta negatív hatások elleni 
küzdelemre.

Kőbányán a Határ-erdőt a 19. század 
utolsó negyedében telepítették, majd a 
II. világháború alatt megtörtént a tar-
vágása. Az 1950-es években a kor szel-
lemiségének megfelelően jellemzően 
akáccsemeték kerültek ide. Napjaink-
ra azonban ezek az egykorú akácfák 
már rendkívüli mértékben elöregedtek, 
így az erdőrészlet ellenálló képessége a 
klímaváltozással és a városi környezet 
okozta negatív hatásokkal szemben je-
lentős mértékben lecsökkent. A problé-

mát az elöregedett faegyedek kiterme-
lésével, helyükön mesterséges cseme-
teültetéssel, másrészt a területen – ör-
vendetes módon természetes úton, de 
kis számban megjelent – őshonos fafa-
jok növekedését segítő beavatkozások-
kal tudják biztosítani a Parkerdő szak-
emberei.

A Pilisi Parkerdő a Városierdő-fejlesz-
tési Programja keretében hajtja végre a 
beavatkozásokat. Első lépésben a tavasz 
folyamán kis területű lékeket alakíta-
nak ki, ahol ügyelve az ott már megta-
lálható őshonos lombos növényzetre, el-

távolítják az idősebb, leromlott állapotú 
faegyedeket, helyükre pedig a klímavál-
tozásnak jobban ellenálló fajokat ültet-
nek. Ez azt jelenti, hogy közel tízezer fa- 
és cserjecsemetével bővül a Tünde utca 
és az Eszterlánc utca között található 
mintegy négy és fél focipályányi terület. 
A Pilisi Parkerdő és a Kőbányai Önkor-
mányzat megállapodása az erdőterület 
jövőbeni fenntartásához szükséges be-
avatkozásokat is rögzítette, így néhány 
éven belül esztétikus zöld környezet ad 
egészségesebb és jobb életteret rovar-
nak, madárnak, embernek egyaránt.

TISZTELT EBTULAJDONOSOK, EBTARTÓK!
A Kőbányai Önkormányzat 2024. március 1. és 2024. június 30. között Budapest 
X. kerület közigazgatási területén az állatok védelméről és kíméletéről szóló 
1998. évi XXVIII. törvény 42/B. §-a alapján kötelező ebösszeírást végez. 
A törvény értelmében az ebtartás helye szerint illetékes települési önkormányzatnak ebrendészeti 
feladatai végrehajtására, illetve a veszettség elleni oltás járványvédelmi vonatkozásaira tekintettel 
három évente legalább egy alkalommal ebösszeírást kell végeznie.

Az ebösszeírás önbevallásos módszerrel történik, amelyhez a szükséges EBÖSSZEÍRÓ LAP 
beszerezhető a Polgármesteri Hivatal Ügyfélközpontjában, továbbá letölthető a 
www.kobanya.hu/hirdetmények/ebösszeírás honlapról. Az ebösszeíró lap másolható.

Lehetőség van továbbá a Kőbányai Önkormányzat honlapján megjelenített ebösszeíró lap 
elektronikus kitöltésére.

Az ebösszeírásban résztvevők között értékes nyereményeket sorsolunk ki.

Az ebösszeíró lapot a Polgármesteri Hivatal részére 2024. június 30-ig kell visszajuttatni
• online módon a www.kobanya.hu honlapon keresztül,
• ebosszeiras@kobanya.hu e-mail címre szkennelve,
• e-Papír szolgáltatás (https://epapir.gov.hu) igénybevételével,
• E-Önkormányzat Portálon keresztül
• postai úton, 
• személyesen az ügyfélközpontban (1102 Budapest, Állomás utca 26.) elhelyezett gyűjtőládába rakva.

Felhívom az ebtulajdonosok, ebtartók figyelmét, hogy a korábbi összeírás során bejelentett ebeket 
2024. évben ismét be kell jelenteni.

Aki a kötelezően előírt adatszolgáltatási kötelezettségének nem vagy nem az előírtaknak megfelelően 
tesz eleget, az állatvédelmi bírságról szóló 244/1998. (XII. 31.) Korm. rendelet 3. melléklet d) pontja 
alapján 150 000 forint állatvédelmi bírsággal sújtható.

KÖSZÖNJÜK SZÍVES EGYÜTTMŰKÖDÉSÜKET.
Kőbányai Polgármesteri Hivatal
Hatósági Főosztály

2024. ÉVI
KÖTELEZŐ
EBÖSSZEÍRÁS
KŐBÁNYÁN

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

eb
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Zöld díj Kőbányának
A Klímabarát Települések Szövetsége a X. 
kerület Kőbányai Önkormányzatnak ítélte 
a Klímabarát Díj 2023-at. A szakmai szö-
vetség olyan önkormányzatok tevékenysé-
gét ismeri el e díjjal, amelyek elkötelezettek 
a klímatudatos, fenntartható fejlődés meg-

valósítása mellett, és példaértékű gyakorla-
tokat, intézkedéseket, beruházásokat való-
sítanak meg, ilyenek a többi közt a zöldterü-
leti fejlesztések, de a vízmegtartó megoldá-
sok is. A jelentkező önkormányzatok pályá-
zatait szakmai zsűri értékeli és bírálja el. 

Az állatorvos részvételre biztat

Közel tízezer 
facsemetével 
gyarapodnak a 
kőbányai erdők

Újra itt az 
ebösszeírás!

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

A Kőbányai Önkormányzat 
süteménykészítő pályázatot 
hirdet nyugdíjasok részére.
A versenyen minden kőbányai lakcímmel 
rendelkező nyugdíjas indulhat, aki nem 
foglalkozik hivatásszerűen a sütéssel, és 
kedvet érez kreativitása, cukrásztudása 
megmérettetéséhez.

A verseny időpontja: 2024. május 9. (csütörtök) 14:00 óra
A verseny helyszíne: KÖSZI színházterme

A Sütiverseny fővédnöke:
D. Kovács Róbert Antal, Kőbánya polgármestere

A pályázóknak a versenyre történő jelentkezéskor mellékelniük kell versenysüteményük receptjét 
és fantázianevét. Egy pályázó maximum 1 szilárd halmazállapotú, szeletelhető süteménnyel 
pályázhat. A versenyen való részvétel ingyenes.

Jelentkezési határidő: 2024. április 26.

A pályázatok benyújtása: papíralapon a Kőrösi Kulturális Központ információs pultjánál (1105 
Budapest, Szent László tér 7-14.), illetve elektronikusan a foldenyi.krisztina@korosi.org e-mail 
címen lehetséges. A pályázóknak a frissen elkészített süteményeket fogyasztásra kész állapotban 
a verseny napján 2 db, körülbelül 20 cm átmérőjű hasznos területtel rendelkező, egyszer 
használatos tálaló eszközön kell a verseny helyszínére szállítani. A helyszínen nincs lehetőség 
további, befejező műveletre.

A sütemények szállítási határideje: 2024. május 9., 13:00 óra

A pályázatokat a zsűri az illat, látvány, különlegesség és ízhatás szempontjai szerint bírálja el.
A legsikeresebb sütemények alkotói jutalomban részesülnek.

JÖJJÖN, VESSE ÖSSZE CUKRÁSZTUDÁSÁT A TÖBBI JELENTKEZŐÉVEL, ÉS VEGYEN RÉSZT 
EGY FERGETEGES MULATSÁGON!

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

VERSENYFELHÍVÁS!
KERESSÜK KŐBÁNYA
LEGFINOMABB HÁZI
SÜTEMÉNYÉT!
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A kidobós játék után 50+-os csapatunk 
tagjai a fülükön vették a levegőt a cso-
portkörben. Egy meccs 10 percig tar-
tott, és mi a két ellenfelünkkel egymás 
után játszottunk. Egy partit nyertünk, 
egyet veszítettünk, és ugyanígy végez-
tünk a pétanque „tornatermi” változatá-
ban, a bocsában is, amelyben fémgolyók 
helyett babzsákokat kell minél közelebb 
dobni a „célzsákhoz”. Páros pingpong-
ban mindkét meccsünket hoztuk, cél-
ba dobásban már kevésbé remekeltünk, 
a 14 pingponglabdából 5-öt juttattunk 
be egy pattintással a vödörbe. A mély-
pontot a célba rúgás jelentette, a 6 lö-
vésből egyszer sem találtuk el a lyuka-
kat a kézilabdakapuban kifeszített spe-

ciális hálón, így ezt a feladatot pont 
nélkül zártuk. Összesített teljesít-
ményünkkel azonban csoportmáso-
dikként végeztünk, így a bronzére-
mért játszhattunk a másik csoport 
2. helyezettjével, egy huszonévesek-
ből álló csapattal. (A tornán 7 csa-
pat indult, így az egyik csoportban 
3, a másikban 4 csapat mérkőzött 
egymással.) A fiatalok ellen annyi 
esélyünk volt, mint póknak az er-
dőtűzben, asztaliteniszben, bocsá-
ban és kidobósban is „kivégeztek 
minket”, és ezzel el is dőlt a párharc. Rá-
adásul a célba dobás is rosszabbul ment 
a „kisdöntőben”, mint a csoportkörben, 
így tényleg nem ért többet szépségta-

pasznál, hogy a célba rúgásnál legalább 
a becsületpontot megszereztük.

A „nagydöntőt” a csoportkör két első 
helyezettje – egy visszatérő és egy újonc 

csapat – vívta a torna-
g yőzelemért, amelyet 
végül a már tavaly is in-
dult Kéknyelű Snecik 
szereztek meg. A csalá-
di csapatban mindenki 
sportol, idén edzés nél-
kül érkeztek, és ezúttal 
bocsában voltak a leg-
eredményesebbek, a z 
összes partit megnyer-
ték. Az  apa és eg yben 
csapatkapitány Somos 
Balázs szerint a torna 
közösségépítésnek sem 
utolsó, és nyilván von-
zóvá tette a fődíj, a 3 na-
pos balatoni kiruccanás 
is. Az  ezüstérmes Kő-
sziklák a nyereményü-
ket jótékony célra aján-
lották fel, a csapatban 
két önkormányzati kép-
viselő, Papp Zoltán és Ko-
vács Róbert sportügyi ta-
nácsnok is szerepelt, ma-
gát a tornát pedig Radvá-
nyi Gábor alpolgármes-

ter nyitotta meg. A többi csapathoz ha-
sonlóan a Kőbányai Hírek is köszöni az 
ötletet és a rendezést a Kocsis Sándor 
Sportközpont munkatársainak. 

és emberi kapcsolatokat épít. Luzhou 
pincéit is felkereste sok kínai poétafe-
jedelem, szép és jelentős költeményeket 
hagyva hátra. Mindezt csak megerősíte-
ni tudta az est főszereplője, Turczi Ist-
ván is, aki színesen, vetített fényképek-
kel fűszerezve mesélt a tavalyi útjáról. 
Ő is meglátogatta a híres pincéket, ba-
rátokra talált, a hatmilliós városban va-
lóságos sztárként kezelték. Mindez nem 
történhetett volna meg az est fő vendége, 

Yu Zemin műfordító nélkül, aki a 
Reggelre megöregszünk című Tur-

czi-kötetet ültette át kínaira, ezzel meg-
nyitva az utat az elismerés felé. Neki kö-
szönhető, hogy a távol-keleti országban 
a régóta népszerű Petőfi mellett ma már 
Márai-, Esterházy- és Krasznahorkai-
műveket is olvashat saját nyelvén a kö-
zönség. Turczi István és Yu Zemin ma-
gyar és kínai nyelvű tükörszavalataival 
zárult az est, amelynek hangulatát csak 
fokozta az azt követő, ihletet adó poha-
razgatás.

Luzhou Laojiao – így hívják a legrégeb-
bi és legtöbbre tartott kínai likőrfajtát, 
amely vörös cirokból, gabonából és bab-
ból készül a Dél-Szecsuán tartomány-
ban található Luzhou városban. A re-
cept nemzeti kincs, leírva nincsen, a 
mesterek és tanítványok 23 generáció-
ja adta egymásnak tovább eddig. A jó ne-
dűhöz kellenek még a jó mikroorganiz-
musok is, amelyek abban az ősi pincében 
tanyáznak immár 1573 óta, ahol a mai 
napig hagyományos kerámiahordókban, 
ősi technológiával készül az ital. 2018-
ban a vállalkozás nagy tekintélyű tulaj-
donosai művészeti díjakat alapítottak, 
amelyet minden évben a Nemzetközi 
Költészeti és Szeszkultúra Konferenci-
án adnak át. Tavaly az 1573 nevű nem-
zetközi költészeti nagydíjat a magyar 
Turczi István József Attila-díjas költő, 
író, szerkesztő és irodalomszervező, a 
magyar PEN Klub főtitkára vehette át. 
Előtte hat olyan rímfaragót ért ez a ki-
tüntetés és a vele járó 20 ezer euró juta-
lom, akik közül négyet Nobel-díjra is fel-
terjesztettek.

A magyar költő hazai ünneplé-
sét a Magyar–Kínai Baráti Tár-
saság Kőbányán szervezte meg. 
A Kőrösi Kulturális Központban 
lampionokat, színes kínai öltöze-
tet lehetett látni, és a jellegzetes, 
kucsengen előadott muzsika sem 
felvételről, hanem élőben szólt. 
A büféasztalnál pedig a nemzeti 
konyha falatkáit és a szóban for-
gó likőrt kóstolhatták a vendégek. 
Mielőtt a poéta színre lépett vol-
na, számosan méltatták munkás-
ságát és a díj nagyszerűségét, köz-
tük Wéber Tibor alpolgármester, 
aki arra hívta fel a figyelmet, hogy 
Kőbánya a kínai és a magyar kul-
túra találkozási helye, ahol jelen-
tős ázsiai kisebbség él, és a gazda-
sági és kulturális kapcsolatok jól 
működnek.

Az a felfogás, hogy a szesz és az iroda-
lom egymást támogatják, Kínában nem 
megmosolyogni való. Úgy tartják, hogy 
ahol bor van, ott költészet is van, mert 
gondolatokat ébreszt, hangulatot teremt 

Kőbányai fotós kiállítása 
a Takács István Galériában

Kezdetek
– nem kezdőtől
A Breakdance-et, az első szerelemgye-
reket, feketén-fehéren, a nemzeti ünnep 
szülte hóban-fagyban, 2013. március 15-
én, amikor a Vidámpark „együtt bénult 
meg” az országgal. Katzer Dániel utolsó 
évét töltötte a hullámvasút és a körhin-
ták közt, gondolta, hogy az egyik „föld-
höz ragadt” eszközt megörökíti. Már ak-
kor Nikont használt, de még digitális 
hobbigépet, amely határt szab az ambí-
cióknak azzal, hogy optikája nem cserél-
hető. Dánielben viszont volt ambíció, há-
romszor annyit rakott a gépbe, mint ami-
re azt tervezték. Egy idő után be is ragadt 
az elsütőgomb… Ekkor váltott cserélhető 
optikájú tükörreflexesre (DSLR), amely-
hez sportobjektívet is vett. Mert az volt a 
terv, hogy végigfotózza Európa nagyobb 
vidámparkjait, ahhoz pedig kell a gyor-
saság megörökítésére alkalmas „spor-
tobi”. Végül aztán „mindenevő” lett, ami 
egyébként a fotósoknál ritka, általában 
szakosodnak valamire, portréra, termé-
szetre, tárgyra, riportra.

Katzer Dániel első kiállításán viszont 
láttuk a kerület főbb nevezetességeit, 
láttunk budapesti „tájképet”, edzés köz-

ben száguldó bringásokat a kőbányai ve-
lodromon, evezőst felülnézetből, a pápát 
a népautónak számító Fiat 500-asban, 
vadászgépet, harci helikoptert, abszt-
rakt alkotást és aktot is. Portrét vagy 
társadalmi problémákat megjelenítő 
szociofotókat azonban alig – egyelőre. 
A következő kiállításon minden bizony-
nyal falra kerülnek ilyen témájú felvéte-
lek is, Dániel ugyanis Etiópiába készül 
hosszabb útra, ott pedig a szocio szem-
bejön az emberrel. „Afrika szarvára” 
már a legkorszerűbbnek számító, tükör 
nélküli MILC kamerákkal és szakkép-
zett alkotóművészként érkezik, addig-
ra végez a sokszorosan díjazott fotómű-
vész, Imre Tamás iskolájában, aki meg-
tisztelte tanítványát azzal, hogy nyitó-
beszédet mondott a kiállításon. Az pe-
dig megelőlegezett sikeres záróvizsgá-
val ért fel, amikor a hollywoodi sztárfo-
tóst, Szipál Mártont idézve úgy fogalma-
zott, hogy „Dani is fénnyel és ésszel fo-
tografál”. Katzer Dániel 2020 januárja 
óta a Kőbányai Fotóklub tagja, alkotása-
it a szervezet tagjai többször választot-
ták a hónap fotójának.   

Egy stampedli Kína, Egy stampedli Kína, 
egy sor Turczi Istvánegy sor Turczi István

Magyar költő kapta a legrangosabb kínai költészeti díjat

HIRDETÉS

Ezreket vonzott újra Kőbányára a pincerendszerben ren-
dezett futóverseny, amelyen több mint 2500-an indul-
tak, de kísérőkkel együtt jóval nagyobb tömeg gyűlt ösz-
sze a Rottenbiller parkban. Ott is és a föld alatt is dübör-
gött a diszkózene, ha már a diszkókorszak adta a szabad-
idős rendezvény tematikáját. Minden korosztály rajthoz 
állhatott, a legnépszerűbb szám ezúttal is a 4,3 kilométe-
res alagútkör volt, amelyet több mint 660-an teljesítettek.

A félmaratont a „pincefutás” visszatérő bajnoka, a Csö-
mör KSK atlétája, Takács Bence nyerte 1 óra 26 perccel, 
5 perccel volt gyorsabb az utána következőnél. A febru-
ár utolsó szombatján lebonyolított futóversenyt a BBU 
– Szervezőiroda rendezte – mások mellett – a Kőbányai 
Önkormányzat támogatásával.

Szerkesztőségünk is részt vett a II. Kőbányai Ötlabda Tornán

26. „ovis olimpia” – ez már sporthagyomány
Az  ovisok „olimpiája” minden 
versenynapon „cukiságbomba”. 
Az elsőn különösen is az, a sor-
verseny ugyanis az a szám, ahol 
a leginkább egymásra vannak 
utalva. Bár az alaptermészetük 
már megmutatkozik – látni, hogy 
ki vállal kockázatot, és ki megy a 
biztonságra –, ők még nem takti-
káznak, ők még egyenesen, kacs-
karingók nélkül mennek előre. 
Így tettek ezúttal is mind a hét 
feladatnál, akár futóbiciklis szla-
lomról, akár hulahoppkariká-

zásról, akár „babzsákcipelésről” 
volt szó. Tizenegy csapat mér-
kőzött egymással a Kocsis Sán-
dor Sportközpont Bihari úti ví-
vócsarnokában, és ahogy tavaly, 
úgy idén is a Hárslevelű Óvoda 
nagycsoportosai bizonyultak a 
legjobbnak.

„Különösebb receptje nincs a 
győzelmünknek, a gyakorlato-
kat egyszerűen beépítjük a min-
dennapi mozgásba, az »óvodai 
válogatott« összeállításánál azt 
is figyelembe vesszük, hogy az 

együttműködésben ki mennyire 
jeleskedik” – mondta a „szövet-
ségi kapitány”, Papp Csilla igaz-
gatóhelyettes. A díjátadóról Kő-
bánya sportért felelős alpolgár-
mestere senkit nem engedett 
üres kézzel távozni, minden gye-
rek érmet vitt haza. „Ez a sport-
csarnok sok mindent látott már, 
de minden évben az a legizgal-
masabb pillanat, amikor óvodá-
sok versengenek benne egymás-
sal” – mondta a rendezvény meg-
nyitóján Kőbánya polgármestere.   

Csapatépítő verseny 
a Kocsisban

A rendezvényt a Kőbányai Önkormányzat támogatja.A SPORTESEMÉNY INGYENES.

Előregisztrálni a podiartegyesulet.hu honlapon lehet 2024. március 11-étől (hétfő)
2024. április 8-áig (hétfő).   Helyszíni regisztráció 8:00 órától 11:30 óráig a regisztrációs sátornál.

A rajtszám letéti díja 2000 Ft, amely összeget a rajtszám leadását követően visszakap a futó
vagy felajánlhatja a letéti díjat jótékony célra. 

VIII. OHP 2 ÓRÁS REKORDKÍSÉRLET
ÉS 1 KÖRÖS CSALÁDI VÁLTÓFUTÁS
2024. ÁPRILIS 13. SZOMBAT
10:00-12:00  I  KŐBÁNYA, ÓHEGY PARK

Nem az egyéni teljesítmény a lényeg, hanem a valamennyi futó által
a két óra alatt összesen megtett méterek száma.

A SPORTESEMÉNYT MEGNYITJA: D. KOVÁCS RÓBERT ANTAL, KŐBÁNYA POLGÁRMESTERE
Minden induló ajándékot kap!

A rendezvény ideje alatt ingyenes lábdiagnosztikai mérés.

MINDEN KOROSZTÁLYT SZERETETTEL VÁRUNK!

LEGALÁBB 800 FUTÓ KELL AHHOZ,
HOGY IDÉN IS MEGDÖNTSÜK AZ ÓHEGY PARKI FUTÓPÁLYA REKORDJÁT. 

Szervező: az Óhegy Parki Futókör és a Podiart Sportegyesület
Információk, részletek: facebook.com/hunlac   I   podiartegyesulet.hu

Pályázati felhívás
A Kőbányai Önkormányzat pályázatot hirdet a helyi nemzetiségi 
önkormányzatok 2024. évi szakmai programjainak és a progra-
mokhoz kapcsolódó tárgyi eszközök beszerzésének támogatásá-
ra. A nemzetiségek pályázatot nyújthatnak be a történelmi identi-
tásuk erősítéséhez, érdekeik védelméhez, nemzetiségi önazonos-
ságuk megőrzésének elősegítéséhez, hagyományaik, kulturális au-
tonómiájuk, szellemi értékeik ápolásához és megismertetéséhez 
kapcsolódó programok támogatására.

A pályázatokat 2024. április 30-a (kedd) 16.00 óráig lehet be-
nyújtani.

A pályázattal kapcsolatos bővebb felvilágosítás Jógáné Szabados 
Henrietta nemzetiségi referenstől kérhető a +36 1 4338 141-es tele-
fonszámon, vagy a JoganeHenrietta@kobanya.hu e-mail-címen. 
A pályázati adatlap igényelhető a fenti e-mail-címen, illetve letölt-
hető az Önkormányzat honlapjáról (www.kobanya.hu). 

Rekordlétszám a februári 
„pincefutáson”
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Sok kisg yerek csak azt kérte, 
hogy egy vörös keresztet vagy 
egy egyesületi címert pingálja-
nak a karjára, merthogy ez illett 
a focimezéhez vagy az orvosi tás-
ka mellé. Szabolcs, aki rappernek 
öltözött, és a nyakában óriás lán-
cok lógtak, egy dollárjelet válasz-
tott. Andrássy Tünde, aki évek 
óta profi mestere az úgyneve-
zett „arcfestés”-iparnak, ezeknél 
azért sokkal bonyolultabb felada-
tot is kapott a farsangozó ovisok-
tól február 29-én. Például Balázs 
esetében nem volt kérdés, hogy a 
csontvázjelmezhez koponyát idé-
ző vonalak illenek. Az egyik vö-
rös hajú kisfiúnak tigrisfizimis-
kát ajánlott a piktor. A leggyako-
ribb maskara a pillangó, az uni-
kornis és a pókember voltak. Tün-
de néni elmondta, sokan bátor-
talanul ülnek ilyenkor a széké-
be, őket meg kell nyugtatni, hogy 

nem csíp a festék és nagyon 
jól fog mutatni.

A Hárslevelű Óvoda far-
sangi mulatságán ajándék-
ba kapták mindezt a gye-
rekek. Tavaly ugyanis, im-
már két egymást követő év-
ben, megint nekik sikerült a 
legszebb köztéri karácsony-
fát feldíszíteniük, és a ván-
dorkupa mellé járt ez a ju-
talom. Papp Csilla óvodaveze-
tő-helyettes szerint azért tudtak 
győzni, mert a gyerekek és a szü-
lők nagyon lelkesen és ötletesen 
álltak a feladathoz. Műanyag pa-
lackból készítettek díszeket, va-
salható gyöngyből álltak össze a 
formák, szívószálból fűzték a gir-
landot.

A  kertvárosi ovi pedagógiai 
programja amúgy kiemelten ke-
zeli a hagyományok ápolását és 
a jeles napok megünneplését. 

A kézművesség pedig jó megkö-
zelítés. Csilla néni azt tapasztal-
ja, hogy a kütyüs világban egy-
re inkább visszaszorulóban van 
a manuális tevékenység, mint 
ahogy a hagyományos közössé-
gi játék is. A telefon és a tablet a 
mindennapok része. Ugyanak-
kor hamar fel lehet kelteni a gye-
rekek figyelmét, és élvezik a ré-
gimódi játékokat, a bábozást, a 
színházat. Az óvó néni szerint el 
kell halmozni őket minden jóval, 

hogy tudjanak választani. Erre 
pedig az óvodákban kínálkozik 
talán az utolsó esély, a felelősség 
tehát óriási.

A  leg jobb fenyőfadíszítőnek 
járó kupát és az arcfestést most 
a Hárslevelű nyerte, a többi ovis 
sem maradt azonban jutalom nél-
kül. Március 11-én valamennyien 
meghívást kaptak a Kőrösi szín-
háztermébe, ahol egy bábelőadás 
látott a valóban nagyérdemű kö-
zönség.

Soltész Rezső-koncert és kínai gálaest

A nők napjaA nők napja
„Ma a hölgyeknek énekelek, a 
fiúk egyszer majd jöjjenek el a 
kocsmába.” Ezekkel a szavakkal 
és az Akit szeretnek című sláge-
rével nyitotta nőnapi koncertjét 
Soltész Rezső a Kőrösiben, meg-
köszönve egyúttal a meghívást. 
A 79. évében járó énekes 60 éve 
áll színpadon, és még mindig szá-
zak kíváncsiak rá, a március 8-i 
fellépésére is elkelt az összes jegy 
– a pótszékekre is.

A közönséget – rendhagyó mó-
don – ezúttal nemcsak az előadó 
köszöntötte, hanem a Kulturális 
Központ igazgatója, Győrffy Lász-
ló és Kőbánya polgármestere is. 
„Mi, férfiak, a nők nélkül árvák 
lennénk” – fogalmazott a polgár-
mester, köszönetet mondva a nők-
nek a kisebb-nagyobb közösségek 
összetartásáért végzett áldozatos 
munkáért. D. Kovács Róbert An-
tal a Kőrösi kisterméből érkezett 

a színházterembe, Kőbányán tar-
totta ugyanis közös nőnapi gála-
estjét a Magyarországi Kínai Nők 
Egyesülete és a Magyar Védő-
nők Szakmai Szövetsége. A 2015 
óta hivatalosan is hungarikum-
má minősített védőnői szolgálta-
tás Kínában is ismert, a hazai vé-
dőnőktől ezért a Magyarországon 

élő kínai kis-
mamák bát-
ran kérnek 
segítséget 
– mondta el 
lapunknak 

Yu Ning, az egyesület elnöke, aki 
2022 óta működik együtt a Védő-
nők Szakmai Szövetségével. Kíná-
ban a nők ma sem dolgoznak nőna-
pon, sőt ilyenkor a hagyományos 
virág mellett egyéb ajándékkal is 
meg szokták őket lepni a férfiak.

A  kőbá nya i gá laest ga zdag 
programot kínált a meghívottak-

nak, akik divatbemutatót épp-
úgy láthattak, mint táncos pro-
dukciót és kínai operabetéteket. 
A rendezvényen részt vett a Kő-
bányai Humánszolgáltató Köz-
pont, a BÁRKA vezetője, Lehocz-
ki Klára (a tavalyi központosítá-
sig a védőnői szolgálat a BÁRKA-
hoz tartozott), az önkormányza-
tot pedig a polgármester társasá-
gában az egészségügyi területért 
felelős Weeber Tibor alpolgár-
mester, valamint kollégája, a ki-
sebbségi ügyeket felügyelő Rad-
ványi Gábor képviselte.

A szerelem és a barátság napja 

Február közepén biztos, hog y 
nemcsak a virágárusok és csoki-
boltosok telnek el jó érzésekkel.  
Valentin, magyarul Bálint nap-
ja ugyan csak néhány évtizede 
arany betűs ünnep a naptárban, 
de töretlen a népszerűsége Ma-
gyarországon is. A kőbányai mű-
velődésszervezők idén is kézen 
fogták és a KÖSZI-be csalogat-
ták őket, amely valóságos szívek 
palotája lett ezen a napon.

A  presszó hátsó traktusában 
például egy szelfigép „kattogott”. 
A rózsaszín, virágos háttér előtt 
pózoltak a bátrak. Egy kosárból 
kellékeket is lehetett válogatni: 
piros kalapot, szívecskés nap-
szemüveget és egy szál rózsát. 

A fénykép pedig digitálisan és a 
valóságban is elkészült.

Jacskó Juditot egy nyugdíjas 
barátnője hozta magával, de kap-
va kapott az alkalmon. Mint el-
mondta, a szelfit a lányának és az 
unokájának küldi, hogy nevesse-
nek a nagyin. Judit amúgy nem 
szereti a boldogságra kijelölt na-
pokat, mert úgy tartja, hogy a vi-
rág, a jó szó és a szeretet az év 
többi napján is dukál. Hasonló-
an vélekedett a harmincas éve-
ikben járó Gergő és Juli is, akik 
nem szoktak nagy hűhót csapni 
február 14-én. Otthon általában 
apróságokkal kedveskednek egy-
másnak. Idén mégis úgy döntöt-
tek, hogy a KÖSZI-ben csatlakoz-

nak a Valentin-napi 
„őrülethez”. Amúgy 
nem járnak mulatoz-
ni, a moziban pedig 
inkább akciófilmeket 
néznek, mert úgy lát-
ják, hogy már kive-
szőben a romantikus 
műfaj.

Mindez azért tartozik ide, mert 
a szelfizésben kimerült közönsé-
get a nagyteremben más meg-
lepetések is várták. A  nézőté-
ren különböző stílusú székek és 
asztalok voltak lazán elhelyez-
ve, tarka abrosszal fedve, és raj-
tuk gyertyák, lufik, meghitt fé-
nyű kislámpák. Földényi Kriszti-
na, az este fő szervezője elmond-

ta, hog y ezzel a romkocsmá k 
hangulatát szerették volna meg-
idézni. A Hungária Rt. jóvoltá-
ból egy-egy üveg minipezsgő to-
vább emelte a barátok és szerel-
mesek hangulatát. Annak érde-
kében pedig, hogy a tudás is gya-
rapodjon, egy Valentin-napi kvíz-
totót is mellékeltek. A helyes tip-
pekből kiderült például, hogy Ja-

pánban a hölgyek lepik meg az 
urakat ilyenkor, méghozzá fehér 
csokoládéval, és egy hónap múl-
va aprósütemény képében jön a 
viszonzás.

Az  este attrakciója azonban 
csak ezután következett: a nagy 
sikerű nyári PikNik Mozi rend-
hagyó eseményeként a Szerel-
münk lapjai című melodráma 
került a vászonra. Hat film kö-
zül a világhálón tartott szavazá-
son választotta ki ezt a filmet a 
nagyérdemű. De még mielőtt el-
indult a főcím és a lágy zene, a 
kerületi fotópályázat nyertesei 
vették át a díjaikat. A feladat egy 
hangulatos Valentin-napi vacso-
ra megkomponálása volt. Haba-

ra Melinda lett az első, aki a tap-
sok után rögvest az egyik „rom-
a szta lhoz” sietet t, a hol pá r-
ja, Damm Ernő várta. Kiderült, 
hogy a romantikus film akár ró-
luk is szólhatna, ug yanis eg y 
régi barátságból éppen a közel-
múltban született köztük kap-
csolat. Azóta szerencsére min-
den nap Valentin-nap náluk, de 
szerintük mégsem felesleges az 
éves egyszeri felhajtás. Úgy kell 
felfogni, hogy a szerelmeseknek 
és a barátoknak van egy újabb 
esélyük arra, hogy az érzelmei-
ket magas hőfokon kifejezzék. 
Ha pedig van egy ilyen ünnep-
nap is hozzá, akkor azt kár len-
ne kihagyni!

Téltemető mulatság „farsang farkán”

Kiszebábok tündöklése és bukása
Ha csak a kőbányai gyerekeken 
múlna, a tél vissza se nézve me-
nekülne. A kereplők akkora zajt 
csaptak „farsang farkán”, ami a 
kerület, sőt Budapest határán túl-
ra kergette a „mínuszokat”. Noha 
február 13-án, a farsangi idősza-
kot záró és a böjt heteit megnyitó 
húshagyó kedden a tavasz „jelez-
te már jöttét”, késő délután azért 
még szükség volt a meleg kabátra.

Kőbányán immár hagyomány a 
közösségi télűző mulatság, amely-
nek nélkülözhetetlen kelléke a ki-
szebáb. Láttunk belőle többféle 
változatot is, volt, amelyiknek fa-
kanál volt a teste, a másik rongy-
ból készült, a harmadik kartonból. 
A méretes „fő bábut” idén is a Kő-

rösi Kulturális Központ és az ön-
kormányzat „szállította”, ezt vit-
ték a résztvevők – afféle totem-
ként – a menet élén, amikor átvo-
nultak a Szent László-templom 
elől a KÖSZI-hez. Ahány tájegy-
ség, annyi „kiszeszokás”, de az kö-
zös bennük, hogy mindenhol hús-
vét előtt űzték a telet. Vagy a báli 
szezon végén, azaz a „farsang far-
kán”, mint Kőbányán, vagy vi-
rágvasárnap, azaz a bűnbánat, a 
„nagyhét” kezdetén.

A kiszebábot lányok készítet-
ték, és ők is vitték körbe nagy zajt 
csapva a faluban, hogy elkerges-
sék a telet és vele a rosszkedvet, 
a betegséget. Ha a falu víz mellett 
feküdt, a kiszebábot a folyóba vagy 

a tóba „fojtották”, máshol 
pedig elégették – elevení-
tette fel a népszokást a Téb-
láb Alapfokú Művészeti Is-
kola igazgatója. Gorácz Jó-
zsef egyúttal megköszönte 
a Kőrösi és az önkormány-
zat vezetőinek, hogy nagy-
városi környezetben is őr-
zik a kiszézés hagyomá-
nyát.

A KÖSZI előtt, a nemrégi-
ben megújult placcon néptáncbe-
mutató és tűzzsonglőrshow vár-
ta a jellemzően óvodás vagy kis-
iskolás korú gyerekeket. És egy 
újabb ismeret néprajzból és a ma-
gyar leleményességből. Mivel böjt 
idején muzsikaszóra tilos táncol-

ni, a táncos kedvű lányoknak kis-
kaput kellett találniuk. Így „szü-
letett meg a karikázó”, az a tánc, 
amelyet hangszerek helyett ének-
szó kísér. A közös mulatságot ki-
szebáb-szépségverseny zárta, 
majd a „babákat” tűzre vetették. 

Kőbánya görög testvérvárosának képviselői a városházán

Az antik istenek lakhelyének tar-
tott hegy keleti lejtőin terül el Di-
mos Dion Olympos megye, Li-
tóchoro városa. A természeti kör-
nyezet, a történelem és a mitológia 
átitatják az itteniek életét. Tánc-
csoportjuk, az Aigos Spiridonas a 
helyi hagyományőrzők egyik leg-
fontosabb bázisa. Február végén 
elindultak Magyarországra, hogy 
a X. és XIII. kerületi nemzettársa-
ik meghívására, az EPON 81 meg-
emlékezésen képviseljék a görög 
folklór egy szeletét.

Az angyalföldi fellépést meg-
előzően természetes volt, hogy az 

első útjuk Kőbánya szívébe veze-
tett, hiszen a két település test-
vérvárosi kapcsolatot ápol. A tol-
mács és a vendéglátó szerepét 
Kollátosz Jorgosz, a Kőbányai Gö-
rög Nemzetiségi Önkormányzat 
elnöke látta el. A Polgármesteri 
Hivatal épületét Weeber Tibor al-
polgármester társaságában járták 
körbe, aki színesen mesélt a helyi 
építészetről, történelemről, meg-
mutatta a jelenlegi közösségi tere-

ket és hivatali szobákat. Élénk ér-
deklődés kísérte a régi korok his-
tóriáját, de a legnagyobb ovációt 
az a megjegyzés váltotta ki, hogy 
a hivatal ma már gyerek- és ku-
tyabarát munkahely. Azaz nem 
kell csodálkozni azon, hogy nem 
csak tisztviselők tűnnek fel a fo-
lyósokon.

A régi tanácsteremben D. Ko-
vács Róbert Antal polgármes-
ter köszöntötte a delegációt, aki-

nek egy görög finomságokkal te-
lerakott kosarat adtak át a ven-
dégek, valamint egy Litóchoróba 
szóló meghívót. Ezek után rövid 
sétát tettek a környéken, és meg-
nézték a Szent László-templomot. 
Este a Zila étteremben folytató-
dott a program, ahol Mustó Géza 
Zoltán alpolgármester volt a házi-
gazda. A magyaros vendéglátás és 
a görög temperamentum ebben az 
esetben is jól egymásra talált.

Farsangi délután arcfestéssel a Hárslevelű ÓvodábanFarsangi délután arcfestéssel a Hárslevelű Óvodában

Olümposz követei tánccal mondták el

Köszi, Valentin, KÖSZI

A kisnyuszi, A kisnyuszi, 
a minitigris a minitigris 
és a kiscsoportos és a kiscsoportos 
sellőlánysellőlány



14  REJTVÉNY A MI KŐBÁNYÁNK  15Kőbányai Hírek  •  2024. márciusKőbányai Hírek  •  2024. március

E havi rejtvényünk megfejtése Gárdonyi Géza két mondata, a következő idézet folytatása: „Itt-ott fehérlenek az árnyékos mélyedésekben a tovavonult télkirálynak elhagyo-
gatott rongyai, de…”

IMPRESSZUM
facebook.com/KobanyaiHirek

Felelős kiadó: Budapest Főváros X. kerületi Önkormányzat. D. Kovács Róbert Antal polgármester, 1102 Budapest, Szent László 
tér 29. 1475 Budapest, Pf. 35 Szerkeszti: Kőrösi Csoma Sándor Kulturális Központ Elérhetőség: kobanyaihirek.szerk@gmail.com 

Főszerkesztő: Gyárfás Zsuzsa Szerkesztő: Nagy Zoltán, Kádasi Csaba Nyomdai előkészítés: Cseri Mária  Nyomdai előállítás: Mediaworks Hungary Zrt. 
• Felelős vezető: Horváth Gábor nyomdaigazgató • 1225 Budapest, Campona utca 1. Harbor Park, DC 10 ép.

A Mély-tó igaz históriája

Kőbánya történelme egyedülállóan szí-
nes és gazdag. Számos hívószó köré épül 
valóságos legendárium, legyen az bor 
vagy sör, agyag vagy mészkő, gyógyszer 
és porcelán. A  Helytörténeti Gyűjte-
mény által szervezett séták és előadások 
mindig is népszerűnek bizonyultak, ám 
február 29-én a szokottnál is nagyobb 
volt az érdeklődés. A Mély-tóról szóló 
történet pótszékeket és pótsámlikat kí-
vánt meg, sokan akarták hallani Verbai 
Lajos előadását, így nem csoda, hogy is-
métlés is lett később belőle. A kívülálló 
talán furcsállhatja, hogy a panelházak 
tövében elterülő, egy szikrát szóró acél-
ember uralta bányatavacska miért dob-
bantja meg ennyire a helyiek szívét, ám 
a régi kőbányaiak számára az egykori 
Guttman-tó egy izgalmasan veszélyes, 
vadregényes, kalandokkal teli emlékfü-
zér tárgya, maga a fiatalság.

Verbai Lajos a tőle megszokott módon 
jócskán visszanyúlt a régi korok szövet-
ében, Kőbánya szinte teljes vízrajzi his-
tóriáját felvezetve.

Az ős-Duna medrében szeszélyesen 
kanyargó folydogáló Rákos-patak és a 
Városligeti-tavat tápláló vízfolyások, 
amikor kiáradtak, évekig kitartó pocso-
lyákat hizlaltak. A régi térképeken látha-
tó többi vízgyűjtő, például a mai Határ 
úti metrónál vagy a Hizlaló térnél, való-
ságos ökológiai pezsgést okozott. Messze 
földön híres volt a kőbányai teknős, a lá-
pokon gyűjtött piócát például még Ame-
rikában is jegyezték. De az orvosi vérszí-
vókat tenyésztették mesterséges tavak-
ban is, mint ahogy a vízimalmok kedvé-
ért felduzzasztott vízben halakat, az or-
szágban elsőként. Télen pedig jéghizla-
lásra használták: a 60-80 centis vastag-
ságban kimetszett táblákat a pincékben 
akár négyemeletnyi magasságban is fel-
halmozták, évekig nem olvadtak el. A kő-
bányai vizes krónikából még azt is meg-
tudhattuk, hogy a Kápolna téren egykor 
volt ivóvíz-tisztaságú vízfelület a zarán-
dokok szomját oltotta, a Liget téren pe-
dig egy csónakázótavat kezdtek ásni va-
lamikor, de végül nem jutott rá pénz. Bu-
dapest első természetes strandja, a Kris-
tály is itt volt Kőbányán.

A mai Mély-tó és társai ugyanakkor 
már a tisztességes bányatavak sorát gya-
rapítják, ezzel a városrész iparának tör-
téneti ikonjai. A cél a téglákhoz szüksé-
ges agyag kitermelése volt, amihez 20-
30 méteres mélységig kellett ásni, át-
törve a vízzáró réteget. Újhegyen négy-
öt bányát mélyítettek, Guttman Izsák 
1891-ben négyszáz munkással kezdte a 

vállalkozá-
sát. A fényké-
pek tanúsága 
szerint a kézi 
fejtés veszé-
lyes és nehéz 
mun ka volt . 
A megbolyga-
tott rétegek-
ben zár vány 
t a v a k  j ö t -
tek létre, ezek 
nyomán gya-
koriak voltak 
a z om lá sok , 
sok volt az ál-
dozat. A  hát-
rahagyott göd-
rök végül már 
a  v á r o s r é s z 
fejlődését hátráltatták, kezdeni kellett 
velük valamit. A feltöltések megkezdőd-
tek, a három bányató egyikébe például a 
Kispesti Erőmű pernyéjét szállították 
csővezetéken.

Közben a természet is gyógyította a se-
beket. A botanikusok és bogarászok cso-
dájára jártak az itteni élővilágnak: csi-
borok, molnárkák hada és egyedülálló 
szitakötőfajták okoztak izgalmat. De az 
emberek is vonzódtak a vízhez. A hatva-
nas években két bányató partján is meg-
kezdődött a tereprendezés, az EVIG há-
romtusázói számára öltözők épültek, 
igazi strandról, csónakázásról szóltak 
a hírek. A hatóságok azonban nem ta-
lálták derűsnek a helyzetet, mert a mély 
víz és leszakadó partok miatt egymást 
érték a halálos balesetek, a Köjál pedig 
szennyezettnek nyilvánította a vizet. 
A fényképek alapján két „bűnös” volt, a 
lóitatás és a hírhedt „Vízimama” sertés-
hizlaldája, ahonnan a híg trágya a tóba 
folyt. A közrend sem volt rózsás. A part 
menti barlangokban galerik tanyáztak, 
a fürdőzők és a sétálók biztonságát ve-
szélyeztetve. Elhanyagolt, veszélyes, 
ugyanakkor izgalmasan varázslatos 
környék volt ez mindenki számára, aki 
itt volt gyerek, például aki itt kalózko-
dott a hungarocellből készült tutajokon 
– sajnos előfordult, hogy szó szerint élet-
re-halálra folyt a küzdelem.

Aztán a környéken felhúzott 6100 pa-
nellakás ösztökélte a döntéshozókat, 
hogy a megmaradt Guttman-tóval kez-
deni kell valamit. 1976-ban indult a par-
kosítás, sok-sok társadalmi munkával, 
a honvédség segítségét is igénybe véve. 
A háromszintes part megerősítése ko-
moly mérnöki munkát igényelt, kőszó-

rás, keresztgerendák 
tartják a talajt. 

A  Mély-tó a kezdetektől közössé-
gi színtér. Hajómodellezők, horgászok 
vették birtokba, a színpadon revüt is 
tartottak, a szivattyúház tetején fúj-

ták a térzenét. Ma is a kerületi fesztivá-
lok kedvelt helyszíne. Varga Imre szob-
ra és az égetett téglákat bemutató kiállí-
tás szintén egyedülálló. A fák, a nádas és 
a madáretetők pedig az élővilágot csa-
logatják.

Húszezer hagymás kapott he-
lyet idén Kőbánya közterületein. 
A tulipánok a kerület több pont-
ján már nyílnak, színes sorveze-
tőként szolgálva gyalogosoknak, 
autósoknak vagy éppen bicikli-
zőknek. 

Kis Guci, 
nagy Guci

Kedves Kőbányaiak!
Önkormányzatunk elkötelezett a fenntarthatóság mellett, ennek szellemében a 
kerékpáros fejlesztések iránt is. Az elmúlt években kerékpárutakat, kerékpáros 
szervizpontokat, kerékpártárolókat alakítottunk ki. Életre hívtuk a Kőbánya bringa 
programot, melynek keretében olyan közösségi aktivitást építettünk a kerékpáros 
életmód köré, ami nemcsak a szemléletformálást segíti, de a biztonságos 
közlekedés szabályait is széles körben terjeszti.

Ahhoz, hogy egyes városi utazásokat kerékpárral is kényelmesen, 
biztonságosan meg lehessen tenni, nemcsak a célpontoknál, hanem a 
kiindulási pontokon is színvonalas kerékpártárolási lehetőség biztosítására
van szükség. Kerületünkben elsőként a Lavotta utcai lakótelepen helyeztünk
el fedett, zárt kerékpármegőrzőt. A kamerarendszerrel felszerelt, 
önkormányzati tulajdonú kerékpármegőrző 25 m2 alapterületű, 3,4 méter 
magas, 30 kerékpár elhelyezésére alkalmas, a kerékpárok 3 helyen
rögzíthetők a tárolóhoz. A létesítmény nyitásához és zárásához szükséges 
áramot napelemek biztosítják. A kerékpármegőrzőben helyet
16. életévüket betöltött személyek bérelhetnek legalább 3, legfeljebb
12 hónapra, havonta 2000 forintos díj ellenében. A kerékpármegőrző 
használatához chip szükséges, ami az önkormányzattal kötött
használati szerződés keretében vehető át.

ÉLJENEK A LEHETŐSÉGGEL! 
 
JÓ UTAT ÉS BIZTONSÁGOS KÖZLEKEDÉST KÍVÁNUNK!

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

További információ
a +36 1 4338 286-on

telefonszámon kérhető.
Használati szerződés a Kőbányai

Polgármesteri Hivatal Ügyfélközpontjában
(1102 Budapest, Állomás utca 26.)

köthető nyitvatartási időben.

Hétfőnként: 8.00 - 17.30 óráig
Keddenként: 8.00 - 15.30 óráig
Szerdánként: 8.00-16.00 óráig

Csütörtökönként: 8.00 - 15.30 óráig

FEDETT, ZÁRT KERÉKPÁRMEGŐRZŐ
KŐBÁNYÁN, A LAVOTTA LAKÓTELEPEN

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

HIRDETÉS

Fotó: Müller Tamás

Fotó: Fortepan/Rádió és Televízió Újság

Fotó: Fortepan/Szalay Zoltán

HIRDETÉS

Új színek az
utak mentén

KEDVES KŐBÁNYAI KISÁLLATTARTÓK!
A Kőbányai Önkormányzat ingyenesen biztosítja kutyák, macskák, 
igény esetén nyulak ivartalanítását.

Feltétel: az állat gazdájának lakcímkártyával - amely kutyák estén a mikrochip adataival 
megegyező – kell igazolni, hogy állandó lakóhelye vagy tartózkodási helye Kőbányán van.

Jelentkezni az akcióban közreműködő állatorvosi rendelőkben lehet, ahol az állatorvos ellenőrzi a 
jogosultságot. A beavatkozás elvégzéséről a tulajdonos nyilatkozik, egyidejűleg vállalja az állat 
műtéti beavatkozást követő utógondozását. 

A Kőbányai Önkormányzat az ivartalanításhoz szükséges műtéti beavatkozás, altatás és 
esetlegesen szükséges antibiotikum költségeinek finanszírozását vállalja. A gallér, és az egyéb 
kezelések költsége a gazdát terhelik.

AZ AKCIÓ IDŐTARTAMA: 2024. MÁRCIUS 18-ÁTÓL FOLYAMATOSAN
További információ kérhető a Kőbányai Polgármesteri Hivatal Városüzemeltetési Osztályán (1102 
Budapest Szent László tér 29., telefon: +36 1 4338 192).

A PROGRAMBAN RÉSZTVEVŐ ÁLLATORVOSI RENDELŐK:

Óhegyi Állatorvosi Rendelő  I  1103 Budapest, Tarló u. 22. 
Telefon: +36 1 261 2022  I  +36 20 428 0836  I  +36 30 899 2318

Dr. Helmle Péter  I  Bell Állatorvosi Rendelő  I  1148 Budapest, Bolgárkertész u. 7.
Telefon: +36 1 383 8504  I  +36 30 960 8557

LEGYEN ÖN IS FELELŐS ÁLLATTARTÓ!

D. Kovács Róbert Antal
Kőbánya polgármestere

KUTYA, MACSKA
IVARTALANÍTÁSI
AKCIÓ!

www.kobanya.hu   I   facebook.com/KobanyaiOnkormanyzat

eb
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Kata (18)
– Szeptemberben Magyaror-
szág rendezi a sakkolimpi-
át, a torna jubileumi, a Nem-
zetközi Sakkszövetséget 100 
éve alapították, a helyszín pe-
dig a BOK Sportcsarnok. Ott 
leszel? 
– Még nem tudom, de a keret-
be beválogattak. Rendezőként 
mi két, 4 + 1 fős női csapatot in-
díthatunk. Csapatot a szövetsé-
gi kapitány nyár végén hirdet az 
addig elért eredmények alapján. 

– Addigra meglesz az érett-
ségid. Hova tovább?

– Egyelőre sehova, egy-két 
évet kihagyok, hogy kizárólag a 
sakkra koncentrálhassak. Utá-
na döntök csak arról, hogy mi-
lyen egyetemen tanulok tovább.  

Gellért (20)
– Te voltál az „úttörő”. Miért 
éppen a sakk?
– A sport a szüleim döntése volt, 
viszont az ő kínálatuk nem tet-
szett. Egy nyaraláson édes-
apám sakkozott az egyik barát-
jával, melléjük ültem, és ott ma-
radtam.  

– Hány éves voltál? 
– Négy és fél. 
– Folytatás?
– Apám erős hobbisakkozó, az 

induláshoz elég volt az ő tudá-
sa. Amikor megnyertem a 8 év 
alattiak országos bajnokságát, 
már szakképzett edzőre volt 
szükség.

– Olimpia? 
– A  férfiaknál Mag yaror-

szág három csapattal indul. 
Az  egyikbe csak 25  év alatti 
sakkozókat válogatnak be, mo-
tiválva az utánpótlást. Ebben a 
keretben én is benne vagyok. 

– Pénzügyi matematikai 
elemzést tanulsz a Corvinu-
son. Az egyetem mellett is na-
ponta játszol? 

– Igen, naponta 2-3 órát.  
– Mindig érdekelt, hogy mi-

ként vagytok képesek nyitá-
sokat, lépéskombinációkat 
megjegyezni. 

– Sok memorizálással, a meg-
nyitástanulás a sakk szárazabb 
része.

– Számítógép ellen játszol?
– Értelmetlen lenne, a gép-

pel szemben az embernek már 
nincs esélye. Elemzőpartner-
nek viszont kiváló az elemző-
program.

Luca (16)
– Az egyik budai katolikus 
gimnáziumba jársz. Mi vitt 
oda?
– Erős, vallásos gimit kerestem.

– Csodabogárnak néznek?
– Nem, sőt a közelebbi bará-

taim menőnek tartják a sakkot. 
– Ezt mivel magyarázod? 
– Talán a misztikával. Ha 

sportról beszélünk, általában 
nem a sakk ugrik be elsőre az 
embernek, hanem valamelyik 
fizikai sportág.

– A gimi után te is hagysz 
majd magadnak időt a sakk-
ra, mint a nővéred? 

– Nem így tervezem, inkább a 
bátyám útját járnám. 

– A Corvinuson? 
– Igen, és pénzügyön, de nem 

elemzői szakon, az szerintem 
nekem nehéz lenne. 

Bánk (13)
– Luca mondta, hogy a bará-
tai menőnek tartják a sakkot. 
A te barátaid is?  
– Persze, menő volt, amikor ki-
kerültek az osztály dicsőségfa-
lára a diákolimpián elért győ-
zelmeim.  

– Hogy tanulod a játékot?
– Rengeteg gyakorlással, ját-

szunk megnyitásokat, középjá-
tékokat, végjátékokat. 

– Mit szeretsz a sakkban? 
– Magát a játékot élvezem, a 

taktikázást. És a tanultak a ta-
nulásban is segítenek. 

A  közön séget fokozatosa n 
spannolta a végjátékra a mű-
sor, amely nyereménysorolás-
sal kezdődött. A dobozba azok-
nak a neve került, akik lead-
ták a Mozdulj Kőbánya! tava-
lyi rendezvénysorozatá na k 
pontgyűjtő füzetét. A szeren-
csés nyertesek rollerrel, te-
niszütővel, pingpongszettel, 
dartskészlettel, vásárlási utal-
vánnyal vagy wellnesshétvé-
gével lettek gazdagabbak. Mi-
vel a Mozdulj Kőbánya! 2024-
ben is folytatódik, az aktivitás 
a pontg yűjtő füzetek leadá-
sában is ajánlott, hogy jövőre 

még izgalmasabb legyen a nye-
reményhúzás.

2023-ban a helyi sportklu-
bok eredményességi versenyét 
újra a Kőbánya Sport Club nyer-
te, a KSC sportolói 86 arany-, 
78 ezüst- és 99 bronzérmet sze-
reztek országos viadalokon vagy 
nemzetközi küzdelmekben. Má-
sodik helyen a harcművésze-
tet oktató Sasok Sportegyesület 
versenyzői, a harmadikon pe-
dig a Törekvés vívói végeztek. 
A 2023. év kőbányai sportolói-
vá a hét jelölt közül Dósa Dáni-
elt, Magyarország első számú 
férfi tőrvívóját, Imre Bencét, az 

FTC válogatott kézilabdázóját, 
a taekwondóban és a kick-box-
ban egyaránt kiemelkedő Mo-
lisz Zoltánt, valamint a sakkozó 
Karácsonyi testvéreket válasz-
tották. Az általuk elért eredmé-
nyekre utalva D. Kovács Róbert 
Antal polgármester a kosárlab-
da-legenda Michael Jordant 
idézte: „A győzelem pillanatai 
a munka éveiben gyökereznek.”

A díjátadó ünnepségen Mustó 
Géza Zoltán, Radványi Gábor és 
Somlyódy Csaba alpolgármeste-
rek mellett két kőbányai kötődé-
sű államtitkár, György István és 
Révész Máriusz is jelen volt.  

Imre Bencével még mint az FTC 
játékosával készítettük az inter-
jút február 28-án, az Év kőbá-
nyai sportolója díj átadásának 
napján. Mire lapunk megjelenik, 
a 21 éves tehetség neve mellett 
a sportsajtóban az áll már, hogy 
THW Kiel. Átigazolása a magyar 
kézilabdában akkora hír, mint 
amikor a futballban megtudtuk, 
hogy Szoboszlai Dominik az FC 
Liverpoolban folytatja. A THW 
Kiel 4-szeres BL-győztes és 
23-szoros német bajnok.

– Édesanyád a Kőbányán fel-
nőtt Kökény Beatrix kézilab-
dázó, édesapád Imre Géza 
párbajtőröző. Vívtál is?

– Tizenegy évesen totál fel-
lelkesültem attól, hogy Apá-
ék megnyerték a 2013-as buda-
pesti világbajnokságot. Mi so-
sem utaztunk vele tornákra, ez 
viszont itthon volt, az elejétől a 
végéig a helyszínen szurkoltam, 
és elkapott az érzés… Mivel Apa 
épp annyi idős gyerekekkel fog-
lalkozott, mint én voltam, ő lett 
az első edzőm. Aztán azt mond-
ták, hogy a kézilabdában tehet-
ségesebb vagyok.

– Kézilabda?
– Ötévesen kezdtem. 

– Ez szokványos?
– Ellenkezőleg, nagyon korai, 

a csapattársaim közül nincs, aki 
ilyen korán kezdte volna. Épp 
ezért két-három évvel időseb-
bekkel „raktak össze”, jó volt a 
nevelőedzőm, megszerettem. 

– 2000, Sydney, olimpiai baj-
noki döntő női kézilabdában. 
Egy országnak volt könnyes a 
szeme. Láttad a meccset? 

– Persze, videókazettán. Gye-
rekkoromban szinte csak sport-
közvetítést néztem, a mesefil-
mek nincsenek is meg.

– Hasonló dráma volt az 
egyéni párbajtőrdöntő Rióban 
2016-ban. 

– Azt élőben néztem a tévé-
ben. Tizenhárom évesen már 
tudtam, hogy Apának szemé-
lyesen mit jelent olimpiai dön-
tőt vívni, és azt is, hogy mit je-
lent az országnak. 

– És neked mit jelentett fel-
venni a válogatott mezt janu-
árban, a németországi Euró-
pa-bajnokságon? 

– Felfoghatatlan az érzés… 
Kell néhány nap, amíg az em-
berben tudatosul, hogy mit és 
hol visel. Az  5.  hely történel-
mi eredmény, ilyen jól előzőleg 

nem szerepelt magyar férfivá-
logatott Eb-n. 

– Motiválnak a szüleid ered-
ményei?

– A  válogatottság óta külö-
nösen, hajt a vágy, hogy minél 
többször viselhessem a címeres 
mezt, és minél jobb eredménye-
ket érjek el benne. A kézilabda 
csapatsport, ahol a teljesítmény 
összeadódik, és nem egy ember 
személyiségén múlik. Olyas-
mi nincs bennem, hogy kizáró-
lag azért legyek olimpiai bajnok, 
mert nekik nem sikerült. A saját 
célkitűzéseimért küzdök. 

– Mik ezek?
– Klubszinten szerintem min-

den kézilabdázó álma, hogy a 
Bajnokok Ligájában játsszon, 
és trófeát szerezzen. A váloga-
tottal az olimpia lenne a csúcs, 
remélem, hogy össze is jön.

„Felfoghatatlan érzés 
a címeres mezt viselni”

„A győzelem „A győzelem 
pillanatai a pillanatai a 
munka éveiben munka éveiben 
gyökereznek”gyökereznek”

Átadták az Év kőbányai sportolója díjatÁtadták az Év kőbányai sportolója díjat

Karácsonyi 
Gellért

Karácsonyi 
Bánk

Karácsonyi 
Luca

Karácsonyi 
Kata

Dósa 
Dániel Imre 

Bence

Molisz
Zoltán

Olimpián szurkolhatunk nekik!
Lapzártánk előtt nem sokkal megvalósult Imre Bence, az Év kőbá-
nyai sportolója friss kitüntetettjének az interjúban említett álma. 
9 góljával ő is hozzásegítette a magyar férfi kézilabda-válogatot-
tat ahhoz, hogy kijusson az olimpiára. A vívóknál is lesz kinek szur-
kolni: a kőbányai Törekvés SE vívói, Pásztor Flóra és Dósa Dani is 
olimpiai kvótát szereztek! Ők is Kőbánya Sportolója díjasok! 

Sakk-kvartett 
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